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تامین برق صنایع از بخش خانگی جلو افتاد
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سرمقاله

شفاف سازی 
مبادلات اقتصادی

اقدامــات اخیــر در بخش 
مالیات ســتانی به منظور 
فرارمالیاتــی  کاهــش 
قابل قبول و صحیح است اما 
ضرورت دارد ضرایب مالیاتی به نفع تولی شفاف 
سازی شود.  از سوی دیگر شفاف سازی مبادلات 
اقتصادی مهم ترین مزیت سامانه مؤدیان مالیاتی 
است. با اجرای کامل این سامانه دیگر یک کالای 
قاچاق بــدون پرداخت مالیات، امــکان رقابت با 
تولیدکننــده داخلی که هزینه هــای مربوطه را 
پرداخت کرده اســت، ندارد. ضرایب مالیاتی باید 
به نفع تولید کشور اصلاح گردد. تعریف منصفانه 

مالیات برای بخش...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر داد:

تکمیل شبکه ملی اطلاعات 
تا پایان سال ۱4۰4

امکان رصد ورود و توزیع کالا با سامانه مودیان فراهم  می شود

اخذ  مالیات  از فراریان  مالیاتی
صفحه3
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پول های  بلوکه  شده  ایران آزاد  شد
واریز   به   حساب  ۶  بانک  ایرانی  در  قطر

وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات گفت: در 
کشــورهایی به وسعت جمهوری اســلامی ایران، 
اجرای طرح شبکه ملی اطلاعات ۱۰ سال زمان نیاز 
دارد و قصد داریم این حجم از کار را تا پایان ســال 
۱۴۰۴ انجام دهیم و در این مسیر نیازمند همراهی 
شهرداری ها هستیم. به گزارش ایسنا، شبکه ملی 
اطلاعات را می توان به نوعی یکی از شناسنامه های 
کاری وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در نظر 
گرفت. این پروژه چندین بــار و در دوره های قبل 
مورد بررسی قرار گرفت و حتی اسماً راه اندازی شد 
اما نتوانست آنچه را که مد نظر مسؤولان بود، کاملًا 
به نمایش بگذارد. به گفته ی مســؤولان این حوزه، 
شبکه ملی اطلاعات شامل ســه لایه زیرساخت، 
خدمات و محتوا می شــود که مســؤولیت تکمیل 
 هر یــک از ایــن لایه هــا را بخش هــای مختلف

 بر عهده دارند. زیرساخت شبکه ملی اطلاعات شامل 
تجهیزات فنی از جمله روتر، سوئیچ، فیبر نوری و لایه 
امنیت می شود که تأمین آن برعهده وزارت ارتباطات 
است، خدمات این شبکه که روی زیرساخت جاری 
می شود، شامل پیام رسان ها، نقشه، موتور جست وجو، 
ایمیل است و لایه ی محتوا هم بر عهده ی بخش های 
مختلف اســت و تقریباً تمامی دستگاه ها را درگیر 
می کند. بنابراین اگرچه بخش زیرساختی و اساس 
شبکه ملی اطلاعات باید توســط وزارت ارتباطات 
تأمین شود، اما درنهایت تکمیل شبکه ملی اطلاعات 
همکاری بخش های مختلف را می طلبد. استفاده 
از شــبکه ملی اطلاعات مزیت هایی داشــته که از 
آن جمله می توان به افزایش کیفیت و کاهش نرخ 
اســتفاده از اینترنت داخلی در مقایسه با اینترنت 
خارجی اشاره کرد و از آنجایی که بخش اعظمی از 
استفاده کاربران اینترنتی مشاهده و دانلود فایل های 
ویدئویی است که با استفاده از شبکه ملی این بخش 

هم با کیفیت و سرعت بهتری... 

اجتماعی

مدیر خدمات نرم افزارهای درمانی شــرکت مشاور 
مدیریت و خدمات ماشــینی تامیــن اجتماعی، از 
نشاندارکردن بیماران خاص و صعب العلاج در سامانه 
نسخه الکترونیک سازمان تامین اجتماعی به منظور 
بهره مندی از خدمات »صنــدوق حمایت از بیماران 

خاص و صعب العلاج« خبر داد.
مهندس رامین معتمد با اشاره به تخصیص بودجه 
به صندوق حمایتی بیماران خــاص و صعب العلاج 
در راستای ارتقای سلامت جامعه و کاهش مشکلات 
این دسته از بیماران اظهار کرد: بدنبال این تخصیص 
بودجه، شرکت مشــاور مدیریت و خدمات ماشینی 
تامین به منظور بهره مندی بیمه شــدگان سازمان 
تامین اجتماعی از این خدمات، امکان نشاندار کردن 
بیماران خاص و صعب العلاج در ســامانه نســخه 
الکترونیک ســازمان تامین اجتماعی و سایت تایید 

نسخه سازمان را فراهم کرده است.
به گفتــه وی، بدین ترتیب امکان نشــان دار کردن 
بیمه شدگان دارای بیماری های رتینوپاتی دیابتی، 
پرفشــاری خون، دیابت نوع دو و پرفشــاری خون 
کنترل شده، بدون نیاز به تشکیل پرونده، در نسخه 
الکترونیک و توسط پزشک فراهم شده است. همچنین 
در خصوص سایر بیماریهای تحت پوشش صندوق 
حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج، بیمه شدگان 
تامین اجتماعی پس از تشکیل پرونده در مدیریت های 
درمان اســتانها، به صورت خودکار در این ســامانه 

نشاندار می شوند.

وی تصریح کرد: برای این بیماران در بخش نســخه 
پیچی بــرای داروهایی که در لیســت صعب العلاج 
وجود دارند، با ارســال اطلاعات به سرویس مربوطه 
در بیمه ســلامت، ســهم صندوق آنها محاسبه و از 
مبلغ پرداختی بیمار کسر می شــود. وی افزود: در 
صورتیکه به هر دلیلی بیمار دارای شرایط خاص در 
صندوق مربوطه نشاندار نشده باشد، هنگام مراجعه 
به داروخانه با بررسی ســوابق پزشکی و پرونده وی، 
عملیات نشاندار کردن به صورت خودکار اجرا شده 
 و امکان بهره منــدی از مزایای صنــدوق برای وی 

ایجاد می شود.
به گفته معتمد در صورتیکه نسخه از سمت داروخانه 
حذف شود، امکان حذف از سهمیه بیمار نیز فراهم 
شده است لذا در صورت نیاز در مراجعات بعدی بیمار، 

سهمیه دارویی مربوط برای ایشان لحاظ می شود.
مدیر خدمات نرم افزارهای درمانی شــرکت مشاور 
مدیریت و خدمات ماشــینی تامین در پایان فراهم 
کردن امکان ارائه درخواست تشکیل پرونده به صورت 
حضوری در مدیریت درمان استانها و غیر حضوری 
با مراجعه به ســایت تایید نســخه درمان به آدرس 
Darman.tamin.ir ) منــوی درخواســت بیمه 
شــدگان( برای این بیماران و نشاندارشدن مکانیزه 
بیماران دارای پرونده های خاص و صعب العلاج )مورد 
تایید مدیریت های درمان( را از جمله اقدامات انجام 
شده در راستای ارائه خدمات به این دسته از بیماران 

توسط شرکت خدمات ماشینی برشمرد.

مدیرعامل موسســه صندوق ذخیره فرهنگیان 
از واریز حدود ۱۲۵ میلیارد ریال ســهم الشرکه 
اعضای بازنشســته، در مــرداد ۱۴۰۲ خبر داد. 
حمیدرضا نجف پورکــردی از واریز حدود ۱۲۵ 
میلیارد و ۱۷۷ میلیون ریال به حساب فرهنگیان 
بازنشســته از دوم تیر تا اول مرداد ۱۴۰۲ عضو 
صندوق ذخیره فرهنگیان خبر داد و اظهار کرد: 
مبلغ یاد شده شامل واریزی عضو، واریزی تعهد 
دولت و ســود ناشــی از فعالیت های اقتصادی 

موسسه است که به حساب ۹۳۸عضو واریز شد.
وی ادامه داد: علاوه بر این موارد، سود سال مالی 
منتهی به ۳۱ شــهریور ۱۴۰۲ بعد از برگزاری 
مجمع و محاسبه سود طبق روال و براساس مانده 
سهم الشرکه هر کدام از اعضاء به حساب آنها واریز 
خواهد شد. مدیرعامل موسسه صندوق ذخیره 
فرهنگیان تاکید کرد: به دنبــال تکریم جایگاه 
فرهنگیان و حفظ کرامت اعضای بازنشسته در 
سریع ترین زمان ممکن و کمتر از یکماه پس از 
دریافت اطلاعات بازنشستگی از نهادهای متولی 
و مسئول این کار، سهم الشــرکه به حساب آنها 

اعمال خواهد شد.
نجف پور اضافه کرد: پرداخت سهم الشرکه علاوه 

بر بازنشســتگان عضو موسســه در بازه زمانی 
یادشــده، شــامل اعضای بازخرید، فوتی ها، از 
کار افتاده هــا و انصرافی ها نیز می شــود. وی با 
اشــاره به توافقات انجام شــده با بانک مرکزی 
برای احیای بانک سرمایه تصریح کرد: این بانک 
شرایطی را فراهم آورده است تا متقاضیان افتتاح 
حســاب غیرحضوری از طریق سوپر اپلیکیشن 
فرهنگیان به آدرسszf.satpay.ir، امکان اقدام 
داشته باشــند ضمن اینکه واریزی ها به حساب 

بازنشستگان به عاملیت این بانک خواهد بود.
مدیرعامل موسســه صندوق ذخیره فرهنگیان 
همچنین درباره نحوه عضویت در این موسســه 
تصریح کرد: فرهنگیان متقاضــی با مراجعه به 
دفاتر نمایندگی موسســه در سراســر کشور یا 
ادارات تعاون آموزش و پرورش نسبت به عضویت 
در موسسه اقدام کنند تا از خدمات حین خدمت 
و سودآوری این مجموعه بزرگ اقتصادی در زمان 
بازنشستگی بهره مند شــوند. بنا بر اعلام روابط 
عمومی صندوق ذخیره فرهنگیــان، نجف پور 
کردی گفت: فرهنگیان عضو می توانند نسبت به 
افزایش واریزی خود تا ســقف ۵ درصد حقوق و 

مزایا از طریق مبادی مذکور اقدام کنند.

کمیته میراث جهانی »یونسکو« با پایان دادن به روند 
بررسی پرونده های میراث در معرض خطر،  مرحله 
تایید مکان های جدید برای راه یابی به فهرست میراث 

جهانی را آغاز کرد.
کمیته یونســکو در روزهای اخیر دو مکان میراث 
جهانی در اوکراین را به فهرست مکان های در معرض 
خطر و نیازمند به حفاظت این نهــاد اضافه کرد. به 
این ترتیب کلیسای جامع »سنت ســوفیا« که در 
قرن یازدهم میلادی با موزائیک ها و فرســکوهای 
خیره کننده ساخته شده و مجموعه ساختمان های 
صومعه  »پچرســک لاورا« که هر دو در کی یف واقع 
شــده اند به همراه مجموعه تاریخی در شهر غربی 
»لوِیو« از اوکراین به فهرست میراث جهانی در معرض 
خطر یونسکو اضافه شدند. مرکز تاریخی شهر »لویو« 
که در نزدیکی مرز لهســتان واقع شده است، از یک 
قلعه قرن پنجمی و چندین ساختمان مذهبی دیگر 

تشکیل می شود.
مکان هایی در »فهرســت میراث جهانی در معرض 
خطر« قرار می گیرند که توســط عواملی همچون 
جنگ هــای نظامی،   فجایــع طبیعــی و آلودگی 
تهدید شده باشــند. کمیته یونســکو از روز شنبه 
۱۶ سپتامبر روند بررســی پرونده های معرفی شده 
برای راه یابی به فهرســت میراث جهانی یونسکو را 
آغاز کرد. بر این اساس  »پارک ملی ادزالا-کوکووا«   
در »کنگو«، کــه یکی از قدیمی تریــن پارک های 
آفریقا و یکی از بزرگترین جنگل های گرمســیری 
 جهان به شــمار می رود، به فهرست میراث جهانی 

یونسکو اضافه شد.  
در جزیره فرانسوی »مارتینیک«   نیز آتشفشان ها و 
جنگل های »کوه پله« و »پیتون ها« در بخش شمالی 
این جزیره به فهرست میراث طبیعی جهانی یونسکو 
راه یافتند. همچنین »خلیج ها لونگ« واقع در ویتنام 
که پیش تر در فهرســت میراث جهانی قرار داشت، 

در اجلاس امسال گســترش یافت و جزیره »کات 
با« نیز به محدوده آن اضافه شد. »خلیج ها لونگ« 
نخستین بار در سال ۱۹۹۴ در فهرست میراث جهانی 
قرار گرفت. عــلاوه  بر این »پارک ملی تســینگی د 
بماراها«   در »ماداگاسکار« نیز گسترش یافت و جنگل 

»Andrefana« نیز به محدوده آن اضافه شد.
با ادامه روند بررســی پرونده ها،   محوطه باســتانی 
متشکل از تخته ســنگ های عظیم و محوطه های 
عصر برنز در مغولستان به فهرست یونسکو اضافه شد. 
همچنین محوطه باستانی »لینگاپورا« در »کامبوج«   
و منظره »گدئو« در اتیوپی به این فهرست راه یافتند. 
علاوه بر این راه باریکه »قره قوم _ زرافشان« از جاده 
ابریشم برای تاجیکستان، ترکمنستان و ازبکستان 
به فهرست میراث جهانی یونســکو اضافه شد. »تل 
السلطان« از فلسطین نیز دیگر پرونده ای بود که مورد 
تایید چهل و پنجمین کمیته میراث جهانی یونسکو 

قرار گرفت.
جنگل هیرکانی که در ســال ۲۰۱۹ به نــام ایران و 
جمهوری آذربایجان ثبت شده بود، با افزودن دو بخش 
از منطقه آذربایجان، گسترش یافت. ایران همچنین 
موفق شد ۵۴ کاروانسرا با قدمت از ساسانی تا قاجار را 
در قالب یک پرونده در فهرست میراث جهانی یونسکو 

ثبت کند.
بنین و توگو نیز یک محوطه باســتانی مشترک را 
گسترش دادند و کامبوج »Koh Ker«،  یک سایت 
باستانی دورافتاده را به فهرست میراث جهانی یونسکو 
اضافه کرد. محوطه تاریخی گورپشته های گایا از کره 
جنوبی نیز در فهرســت میراث جهانی یونسکو قرار 
گرفت و چین منظر فرهنگی جنگل های قدیمی چای 
را ثبت جهانی کرد. Santiniketan، که به عنوان 
یک شهر دانشگاهی شناخته می شود، در صد مایلی 
شــمال کلکته از هند در اجلاس امسال به فهرست 

میراث جهانی یونسکو اضافه شد.

رئیس جمهور گفت: هدف جمهوری اسلامی ایران 
از حضور در ســازمان ملل، رســاندن مواضع بحق 
ایران به گوش جهانیان اســت. سیدابراهیم رئیسی 
پیش از سفر به نیویورک برای حضور و سخنرانی در 
هفتادوهشتمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد در سخنانی اظهار کرد: امیدوارم این سفر برای 
انجام مأموریتی که ملت ایران بــر دوش ما قرار داده 
است، اثربخش باشد و بتوانیم به دیدگاه های رهبری 
انقلاب که برای کشــور و دولت مفید است، جامعه 

عمل بپوشانیم .
وی افزود: هدف جمهوری اســلامی ایران از حضور 
در سازمان ملل، رساندن مواضع بحق ایران به گوش 
جهانیان اســت. رئیس دولت ســیزدهم ادامه داد: 
نشســت های دوجانبه و دیدار با ســران کشورهای 
مختلف، نشست با رســانه های جمعی و نشست با 
سیاســتمداران، از جملــه برنامه هــای حضور در 

سازمان ملل است. رئیسی یادآور شد: یکی از ارکان 
سیاســت جمهوری اســلامی تعامل با کشورهای 
جهان، ســازمان های منطقــه ای، فرامنطقه ای و 
بین المللی اســت. ایران عضو ســازمان ملل است و 
انتظار دارد که این ســازمان نقش تعیین کننده در 
حوزه های توســعه، امنیت و صلح جهانی ایفا کند. 
تصمیمات سازمان ملل به دور از هرگونه تبعیض و 
بی عدالتی و بدون تاثیرپذیــری از قدرت های بزرگ 
 باشــد تا آنچه اقتضای حق و عدالت است در جهان 

شکل گیرد.
وی افزود: این انتظار همه دولت ها و ملت ها در جهان 
است. حضور ما در مجمع سالانه عمومی سازمان ملل 
برای بیان دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران است. 
آنچه لازم است برای تبیین مواضع جمهوری اسلامی 
بیان شود، در سخنرانی مجمع عمومی سازمان ملل 

جایگاه مناسبی پیدا می کند.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت:این وظیفه ما 
باقی ماندگان است که علوم و معارف دفاع مقدس را 
تحلیل و بررســی کنیم تا نسل فعلی و آینده نسبت 
به آن آگاه شوند. حدود ۴۳ سال پیش جنگی علیه 
کشورمان آغاز شد که در حقیقت یک جنگ نیابتی 
بود. سرلشــکر محمد باقری که در همایش »دفاع 
مقدس و تأثیر آن بر امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایران و منطقه غرب آســیا« در سازمان صنایع دفاع 
سخن می گفت،با اشاره به شرایط داخلی پیش از آغاز 
جنگ تحمیلی اظهار کرد: دشمنان پس از چند توطئه 
علیه انقلاب ناکام ماندند و به واسطه صدام که خواهان 
نادیده گرفتن »قرارداد الجزایر« و براندازی جمهوری 
اسلامی ایران بود و در مصاحبه های خودش هم این را 
اشاره کرد به کشورمان حمله کردند. این حادثه؛حادثه 
کوچکی نبود چون با انواع تهدید و تحریم ها همراه بود 
و درگیر حوادث گوناگون داخلی و خارجی و بی ثباتی 
سیاسی در ایران روبرو بودیم و پشتیبانی تسلیحاتی را 

از دست داده بودیم.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: طبیعی بود 
که دشمن تصور کند که با عملیات برق آسا خواهد 
توانست نظام نوپا را از پا در بیاورد. در  تاریخ ۲۰۰ ساله  
پیش از این حادثه، دشمنان در هرجنگی بخشی از 
خاک کشورمان را جدا کرده بودند. در جنگ ایران و 
روسیه در سال های ۱۸۱۲ و ۱۸۲۸ میلادی، منطقه 
قفقاز از بین رفت. در منطقه ترکمنستان در منطقه 
»آخال« بخشی از خاکمان جدا شد. در شرق ایران 
در ســال ۱۸۵۷ ، افغانســتان از ایران جدا شد و در 
جنگ های جهانی اول و دوم، کشور ما با وجود اعلام 
بی طرفی، به طول کامل تصرف شد. دچار بیماری و 
قحطی شدیم. این بیگانگان متجاوز بدون عذرخواهی 
و غرامت کشور را با هزاران مشکل رها کردند و به دست 
حکومت وابسته و سیاه پهلوی سپردند تا بتوانند غارت 

کنند. حکومت پهلوی اول بخشی از اروند و نخجوان را 
به کشورهای همسایه بخشید و پهلوی دوم بحرین را 
بدون جنگ واگذار کرد.  طبیعی است دشمنان با مرور 

این شرایط بخواهند اقدامی علیه ما کنند.
سرلشکر باقری یادآور شد: با این سابقه بود که به طور 
طبیعی جنگ اتفاق افتاد. در عمل، عکس این سابقه 
تاریخی شکل گرفت. ارتش بعثی صدام که برای این 
تهاجم خود را در یک و نیم سال آماده کرده بود با تمام 
توان آماده شد و تمام اســتکبار غرب و شرق و پول 
اعراب مرتجع منطقه او را حمایت کردند. از نظر مالی و 
تجهیزات و سیاسی نیز حمایت شد. ملت ایران با جهاد، 
ایثار، ایستادگی، ابتکار، خلاقیت و رهبری امام توانست 
ورق را برگرداند. هشت سال ملت ایران جنگید و پیروز 

از میدان بیرون آمد.
وی یادآور شد: صدام و حامیان او اکنون چه وضعیتی 
دارند؟ ملت ما هم ببینید که چگونه با سربلندی مسیر 
خود را پیش می برد. این تاریخ سازی جدید، تصویر 
ذهنی را نسبت به ایران تغییر داد. این روند برخلاف 
همه محاسبات با پیروزی انقلاب اسلامی و اقتدار آن 
تغییر کرد. البته سابقه تاریخی کاملا تغییر کرد. تاریخ 
دفاع مقدس یک مبدا جدید تاریخی است. وظیفه ما 
بازماندگان این است که این واقعیت عینی را تبیین 
کنیم تا نسل  فعلی و آیندگان بدانند چه ذخیره ای در 
اختیار دارند تا به مشکلات امروز و فردا غلبه کنند و 

امور کشور را با اقتدار پیش ببرند.
سرلشــکر باقری گفت: جنگ ذاتا ناپسند است. هر 
جنگ آســیب های فراوانی به بار مــی آورد. جنگی 
تحمیل شد که خواسته ملت ما نبود اما مردم از خود 
دفاع کردند. در کنار تمام خسارت های این جنگ، دفاع 
مقدس برکات فراوانی به همراه آورد که قابل دسته 
بندی است. این جنگ دستاوردهای دفاعی نظامی، 

فرهنگی، اجتماعی و سیاسی برای ما به همراه آورد.

پرونده کاروانســراهای ایران در حالی به عنوان 
بیست و هفتمین اثر تاریخی و طبیعی ایران در 
فهرست میراث جهانی یونســکو به ثبت رسید 
که از میان ۵۴ کاروانسرای این پرونده، تعداد ۹ 
کاروانسرا در استان اصفهان قرار دارد. در چهل و 
پنجمین نشست کمیته میراث جهانی سازمان 
علمی وتحقیقاتی ملل متحد )یونســکو( که  در 
شهر ریاض پایتخت عربستان برگزار شد، پرونده 
۵۴ کاروانسراهای ایران نیز تأیید شد و به عنوان 
بیست و هفتمین اثر تاریخی و طبیعی ایران در 

فهرست میراث جهانی یونسکو به ثبت رسید.
از میان ۵۴ کاروانسرای این پرونده، بیش ترین 
تعــداد کاروانســراهای ایــن پرونده شــامل 
کاروانسراهای گز، مرنجاب، نیستانک، کوهپایه، 
امین آباد، گبر آباد، مهیار، نوشیروان و شیخعلی 

خان و درمجموع، تعداد ۹ کاروانســرا در استان 
اصفهان قرار دارد.

پیش از این، چغازنبیل، تخت جمشــید، میدان 
نقش جهان؛ اصفهــان، تخت ســلیمان، ارگ 
بم، پاســارگاد، گنبد ســلطانیه، سنگ نوشته 
بیستون، مجموعه کلیساهای ارامنه، سازه های 
آبی شوشتر، مجموعه بازار تبریز، آرامگاه شیخ 
صفی الدین اردبیلی، مجموعــه باغ های ایرانی، 
برج گنبد قابوس، مســجد جامع اصفهان، کاخ 
گلستان، شهر سوخته، روستای میمند، محوطه 
باستانی شوش، قنات ایرانی، دشت لوت، نمای 
تاریخی شهر یزد، چشم انداز باستانی ساسانی، 
جنگل های هیرکانی، راه آهن سراسری ایران و 
همچنین منظر فرهنگی اورامانات و کرمانشاه در 

فهرست جهنی یونسکو ثبت شده بود.

جزییات پوشش بیمه ای چند بیماری پرهزینه

واریز ۱2۵میلیارد ریال به  حساب فرهنگیان بازنشسته مردادماه

رئیسی: مواضع بحق ایران را به گوش جهان می رسانم

قدرت موشک بالستیک ایران در جهان برتر است

پرونده کاروانسراهای ایران ثبت جهانی شد

سياسیفرهنگی 

فهرست میراث جهانی یونسکو تغییر کرد



اقتصاد2
ایران

ارز آوری ۱۶ میلیــارد دلاری 
محصولات پتروشیمی 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با اشــاره به اینکه ۱۶ میلیارد دلار ارز آوری 
صادرات محصولات پتروشیمی در سال ۱۴۰۱ 
برای کشور ارز آوری داشته است، گفت: ۲۸ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات پتروشیمی در 
پنج ماه نخســت ۱۴۰۲ پرداخت شده است. 
»مرتضــی شــاهمیرزایی« در گفت و گویی 
اظهار داشت: در صنعت پتروشیمی برنامه های 
گذشته با روی کار آمدن دولت بازبینی شد و 
حرکت عمودی به ســمت زنجیره ارزش در 
دستور کار قرار گرفت تا در حوزه تولید موادی 
مثل متانول اتیلن به ســمت توسعه زنجیره 
ارزش برای بــه دســت آوردن ارزش افزوده 

بیشتر حرکت کنیم.
وی در ادامه بیان کرد: دولت سیزدهم بر آرمان 
رهبر انقلاب تاکید کردند و اعلام شــد که از 
صادرات مواد خام جلوگیری و این محصولات 
را تبدیل به ارزش افزوده کنیم. محصول نهایی 
صنعت پتروشیمی در اختیار صنایع قرار می 
گیرد تا محصول نهایی صنعت پتروشــیمی 

تولید شود.
شــاهمیرزایی ادامه داد: حتی در حوزه مواد 
غذایی هم ما وابســته به صنعت هســتیم و 
کشاورزی صنعتی جای کشاورزی سنتی را 
گرفته است و کودهای صنعتی می تواند باعث 
رشد سریع گیاه شــود.بر روی ۲۱ محصول 
دارای اهمیت در زنجیــره ارزش کار مطالعه 
تطبیقی انجام دادیم و این محصولات آماده 
شــد و به هلدینگ های صنعت پتروشیمی 
اعلام شد تا اقدامات بعدی روی آن انجام شود.
معاون وزیر نفت گفت: یکی از چالش های اصلی 
ما دانش فنی اســت که یک شرکت دانش بنیان 
را متمرکز بر حوزه دانش فنی کــرده ایم. بعد از 
۱۱۳ سال از جوشش نفت که وابسته به کاتالیست 
خارجی هستیم برنامه ریزی شده که تا پایان دولت 
در این زمینه خود کفا شویم. وی خاطرنشان کرد: 
سند جامع کاتالیست هم آماده شده و به جرگه 
صادر کنندگان کاتالیست پیوسته ایم که نتیجه 
اعتماد به شرکت های دانش بنیان داخلی است. 
به سایر مجموعه ها هم اعلام کردیم که کاتالیست 
مورد نیاز خود را باید از این شرکت ها تامین کنند.

برگزاری فــروش فوق العاده 
پاییزه در شهرستان ها

نماینده وزیــر صمت در هیات رئیســه اتاق 
اصناف ایران گفت: به مناســبت بازگشایی 
مدارس، فروش فوق العــاده پاییزه در برخی 
از شهرستان ها در حال برگزاری است. قاسم 
نوده فراهانــی اظهار کرد: ایــن فروش های 
فوق العاده با درصد تخفیف هــای متفاوت و 
متناسب با کالا، برای توزیع با قیمت پایین تر 

به مصرف کننده است.
وی بیان کرد: در فروش های فوق العاده پاییزه 
کالاهایی همچون لوازم التحریر، کیف، کفش 
و پوشاک عرضه می شود که امید است کیفیت 
و قیمت کالاها برای مصرف کنندگان مطلوب 
باشــد. نوده فراهانی اظهار کرد: در برخی از 
شهرستان های کشور نمایشگاه های عرضه 
مســتقیم نیز برگزار شده اســت اما به دلیل 
دسترسی بهتر شهروندان به واحدهای صنفی 
و ارائه کالاهایی با کیفیت بالاتر، فروش فوق 
العاده دارای ابعاد اجتماعی و اقتصادی مطلوب 

تری است.
نماینده وزیــر صمت در هیات رئیســه اتاق 
اصناف ایران همچنین تاکید کرد: فروشگاه ها 
لازم اســت برای فروش فوق العاده، نسبت به 
دریافت مجوزهــای لازم از اتحادیــه، اقدام 
کنند. بازرسان نیز بر واقعی بودن این فروش 

فوق العاده نظارت خواهند کرد.
وی گفت: اتــاق اصناف ایــران، مطابق رویه 
هر ســاله و با توجه به نزدیک شــدن به ایام 
بازگشــایی مدارس، بازرســی بر بازار اقلام 
پرمصــرف مهرماه را افزایش داده اســت. در 
این خصوص نظارت بــر درج قیمت فروش و 
ارائه فاکتور فروش معتبر از اولویت ها است. 
ضمنا واحدهای عرضه کننده نوشت افزار لازم 
است از عرضه هرگونه نوشت افزار منقوش به 
تصاویر غیراخلاقی و ضد ارزشــی خودداری 

کنند.
نوده فراهانی همچنیــن از فعالیت برخی از 
خیران صنفی در اموری نظیر مدرسه سازی، 
تامین لوازم مدارس و تهیه کیف، لوازم التحریر 
و رپوش مدارس به طور خود جوش و مردمی و 

در آستانه بازگشایی مدارس خبر داد.

خبر

ســخنگوی صنعت برق با 
بیان اینکه در حوزه صنایع 
بزرگ موفق شــدیم برق 
مورد نیــاز را تامین کنیم، 
افــزود: ۵۰ صنعت بزرگ 
کشور ۸.۱۵ درصد رشــد مصرف داشتند و این در 
حالی است که طی مدت ۱۰ ســال متوسط رشد 
مصرف ۴ درصد بوده است. مصطفی رجبی مشهدی 
با بیان اینکه وزارت نیرو باتوجه به ناترازی تولید و 
مصرف برنامه ریزی کرد که با افزایش طرفیت تولید 
و مدیریت مصرف؛ ناترازی را به حداقل برســاند، 
اظهار داشــت: برای دومین ســال برق بخش های 
خانگی، تجــاری، عمومــی، اداری و خانگی بدون 

محدودیت و خاموشی تامین شود.
وی با بیان اینکه در حوزه صنایع بزرگ موفق شدیم 
برق مورد نیاز را تامین کنیم، افــزود: ۵۰ صنعت 
بزرگ کشور ۸.۱۵ درصد رشد مصرف داشتند و این 
در حالی است که طی مدت ۱۰ سال متوسط رشد 

مصرف ۴ درصد بوده است.
ســخنگوی صنعت برق در ادامه با اشــاره افزایش 
دمای بی ســابقه و تاثیر آن بر افزایش مصرف برق، 
تصریح کرد: امســال در منطقه غرب آســیا گنبد 
حرارتی مستقر شد که منجر به این شد که ۸ کشور 
اطراف ایران گرمای ۵۰ درجه را تجربه کردند و در 
کشــور ما نیز ۱.۵ تا ۲ درجه افزایش دما را شاهد 
بودیــم که بر این اســاس هر یک درجــه افزایش 
دما ۱۸۰ مگاوات افزایش مصرف ناشــی از وسایل 
سرمایشی را در پی داشت که ســرجمع ۳۲ هزار 
مگاوات افزایش مصرف به دلیل استفاده بیشتر از 
کولرها را داشتیم. این در حالی است که رقم افزایش 

پیک بار ۴۰ هزار مگاوات است.

وی با بیان اینکه ۲۰ میلیون کولر آبی و ۱۰ میلیون 
کولر گازی در کشــور مورد استفاده قرار می گیرد، 
گفت: ۶۰ درصد اوج بار ناشی از وسایل سرمایشی 
است. رجبی مشهدی با بیان اینکه در شهریور ماه 
نیز علیرغم روال هر ساله رشد تقاضای مصرف ۸.۳ 
درصدی را شاهد بوده ایم، خاطرنشان کرد؛،در دوره 
گرم سال از ابتدای خرداد تاکنون ۶.۳ رشد مصرف 
داشتیم و این در حالی اســت که این رقم در سال 
۱۴۰۱؛ ۳.۲ درصد رشد داشته یعنی تقاضا ۲ برابر 

پارسال رشد داشته است.
وی با بیان اینکه از ابتدای دولت ســیزدهم ۷۸۰۰ 
مگاوات به ظرفیت تولید برق اضافه شده است که 
۱۵۶۳ مگاوات ناشی از ارتقای ظرفیت موجود است. 
سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه در حوزه شبکه 
انتقال و توزیع اقدامات موثری انجام شده، تصریح 

کرد: ۹۸۶۰۰۰ کیلومتر مدار طول شــبکه است و 
برنامه ریزی شده در استان هایی مثل البرز، تهران، 
قم، خوزســتان و مازندران مشکل جدی در شبکه 

صورت نگیرد.
وی بیان داشت: اوج بار امسال ۷۳۴۶۳ مگاوات بوده 
و نسبت به پارسال ۴۰۰۵ مگاوات به تقاضا اضافه 
شد اما این میزان مشــکلی در تامین برق خانگی، 
اداری، عمومی و صنعتی ایجاد نکــرد. وی با بیان 
اینکه افزایش دما در تابستان امسال طی ۱۲۰ سال 
گذشته بیسابقه بوده اســت، تصریح کرد: به دلیل 
افزایش دما مه در شــهریور ماه هم ادامه داشت در 
برخی روزها ۸ هزار مگاوات به مصرف اضافه شد اما 

بلک اوت و خاموشی گسترده اتفاق نیفتاد.
رجبی مشهدی با بیان اینکه اوج بار ۷۳۴۶۳،مگاوات 
بوده است، افزود: رشــد مصرف نسبت به پارسال 

۵.۷۷ درصد بوده یعنی تقریبا ۲ برابر ســده است. 
وی بیان داشــت: تعداد روزهای اوج بار امسال ۳۵ 
روز بوده حتی در شــهریور ۲ روز گرم داشتیم در 
حالی که پارسال نســبت به ۱۴۰۰؛ این پیک ۱۷ 

روز بوده است.
وی با اشاره به طرح تشــویق مشترکان خانگی اظهار 
داشت: ۴۰ درصد مشترکان خانگی مشمول پاداش 
شــدند و ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش به مشترکان 
خوش مصرف پرداخت شد و برای اولین بار در چهار ماه 
گرم سال میزان تامین برق صنایع بیش از میزان تامین 
برق خانگی بود و علی رغم ناترازی برق توانستیم با انجام 

اقداماتی برق بخش های مختلف را تامین کنیم.
وی با اشــاره به هماهنگی های صورت گرفته بین 
وزارت نیرو و وزارت صمت گفت: مقرر شــده ۱۰ 
هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع احداث شود که 
تاکنون دو واحد نیروگاهی احداث شده و دو واحد 
دیگر نیز احداث خواهد شد و طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته طی دو سال آینده ۱۰ هزار مگاوات در 
مدار تولید قرار می گیرد که بیش از ۵۰۰۰ مگاوات 

آن تاکنون عملیات اش آغاز شده است.
رجبی مشهدی با اشاره به میزان خاموشی صورت 
گرفته در شــبکه گفت: طول شبکه سراسری برق 
۱۰۰۰ کیلومتر است که تحت تاثیر پدیده های جوی 
قرار می گیرد و این موضوع در سراســر دنیا اتفاق 
می افتد. در سال ۱۴۰۱ معادل ۳۷۹ دقیقه در سال 
به ازای هر مشترک خاموشی اتفاق افتاد که نسبت 
به سال قبل ۲۰ درصد در بخش توزیع کاهش یافت. 
رجبی  مشهدی با بیان این که هنوز آماری از میزان 
خاموشی در سال ۱۴۰۲ وجود ندارد، تصریح کرد: 
برای سال ۱۴۰۳ برنامه  ریزی صورت گرفته که با 
توسعه شبکه بتوانیم مشــکلات موجود را برطرف 
کنیم، اما باید گفت که هیچ گونه خاموشــی برنامه 

 ریزی  شده ای برای امسال اعمال نشده است.

تامین برق صنایع از بخش خانگی جلو افتاد

جهش در تامین برق صنایع 

رئیس بانک مرکزی:
۵.۵ میلیارد یورو به حساب ۶ بانک 

ایرانی واریز شد
رئیس بانک مرکزی از واریز ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون 
یورو از منابع بلوکه شــده ایران به حساب ۶ بانک 
ایرانی در دو بانک الاهلی و الدخان در قطر خبر داد 
و گفت: دسترسی به منابع ارزی در چند کشور در 
حال انجام اســت. »محمدرضا فرزین« در برنامه 
تلویزیونی با اشاره به آزادسازی منابع بلوکه شده، 
اظهار کرد: ۱۹ مرداد ماه ســال جاری، تمام منابع 
غیرقابل دسترس ایران که در بانک های کره جنوبی 
و شعبه سئول بانک ملت نگهداری می شد به حساب 
بانک مرکزی سوئیس برای تبدیل به یورو منتقل 
شــد. وی با بیان اینکه در طی این مدت بانک های 
کشاوزی، سامان، پاســارگار، گردشگری، شهر و 
کارآفرین در ۲ بانک قطری الدوخان و الاهلی حساب 
باز کردند، افزود: طبق توافقات انجام تمام پرداخت ها 
توســط کارگزاران بانک های قطری و همچنین 
ســوئیفت صورت گرفت. رئیس کل بانک مرکزی 
گفت: طبق توانفقات انجام تمام پرداخت ها توسط 
کارگزاران بانک های قطری و سوئیفت انجام می 
شود. فرزین گفت: روز گذشته نامه رسمی از مقامات 
قطری دریافت کردیم که حساب ۶ بانک فعال شده 
است و امروز ۵ میلیارد و ۵۷۳ میلیون و ۴۹۲ یورو به 
حساب بانک ها واریز شد. وی تاکید کرد: کلیه منابع 
حاصله ذخایر ارزی بانک مرکزی و پشــتوانه ریال 
هستند و بنا به مصالح ملی و در جهت تقویت ریال 
استفاده می شود.رئیس کل بانک مرکزی در مورد 
آزادسازی منابع ارزی مسدود شــده ایران در کره 
جنوبی، تصریح کرد: شکایت ایران از کره جنوبی به 
دلیل عدم دسترسی به وجوه مزبور و کاهش ارزش 
به منظور دریافت خسارت در حال پیگیری است و 
ادامه می یابد.فرزین گفت: دسترسی به منابع ارزی 
در چند کشور در حال انجام است و در صورت تحقق 

قطعی نتایج آن اعلام می شود.

ایران جزو ۱0 تولید کننده برتر 
فولاد دنیا است

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: 
فولاد ایران با وجود چالش ها مسیر بالندگی را 
طی می کند و در میان تولیدکنندگان برتر دنیا 
قرار دارد. بهرام سبحانی در همایش تاب آوری 
در صنعت فولاد، گفت: صنعت فولاد ایران در 
حال طی کردن مسیر بالندگی است و با تولید 
حدود ۳۳ میلیون تن فولاد در سال در بین ۱۰ 
کشور بزرگ تولیدکننده فولاد قرار دارد. رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: با وجود 
این شرایط در حوزه تولید فولاد در کشور دچار 
چالش هایی هســتیم زیرا با وجود ۴۵ میلیون 
تن ظرفیت نصب شــده آماده کار، یک سوم از 

ظرفیت ایجاد شده قابل بهره برداری نیست.
وی اظهار داشت: در سال ۱۳۸۵ تولید فولاد 
کشــور ۹ میلیون تن بود در حالی که مصرف 
ســالانه ۲۰ میلیون تن بود و لذا واردکننده 
مطلق بودیم. در واقع از ســال ۴۵ که تولید 
فولا در کشور آغاز شد تا سال ۸۵ تولید سالانه 
فولاد کشور فقط ۹ میلیون تن بود. سبحانی 
اظهار داشت: اما از سال ۱۳۸۵ تا کنون یعنی 
طی ۱۷ سال تولید فولاد ما به ظرفیت تولید 
۳۳ میلیون تن رســیده و به عبارتی سال ۸۵ 
برای صنعت فولاد کشور نقطه عطف به شمار 
می  رود. وی اظهار داشت: در سال ۸۵ ابلاغیه 
ذیل اصل ۴۴ قانون اساسی توسط مقام رهبری 
ابلاغ شــد و بخش خصوصی اجازه یافت در 
صنعت فولاد وارد شــود و اجازه داده شد که 
واحدهای دولتی به بخــش خصوصی واگذار 
شود و لذا این موضوع شروع تحولی در صنعت 
فولاد کشور بود. رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران بیان داشت: لذا سرمایه گذاری هایی 
در این بخش انجام شد و با یک رشد سریع به 
شرایط فعلی در تولید فولاد رسیدیم و معادن 
ما فعال شــد و معادن ذغال سنگ فعال شد. 
وی با بیان اینکه سرمایه گذاران صنعت فولاد 
بخش خصوصی هستند، گفت: لذا سوال این 
است که آیا دولت هر تصمیمی می تواند برای 
بخش خصوصی بگیرد یا اینکه باید بســتر را 
فراهم سازد. سبحانی بیان داشت: در چند سال 
گذشته مواجه با بخشــنامه های خلق الساعه 
بودیم که بعضا در تولید بود و بیشــترین آن 
در بازار و بخش قیمت گذاری دســتوری بود. 
رئیس انجمــن تولیدکنندگان فــولاد ایران 
اظهار داشت: در شرایطی که حقوق و دستمزد 
۵۷ درصد افزایش می یابد و قیمت گاز ۲ برابر 
و برق ۳ برابر می شــود و هزینه همه خدمات 
دولت افزایش می یابد مگر می شود که قیمت 
تمام شده را ثابت نگه داشت و یا انتظار کاهش 

قیمت داشت.
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معــاون ســاخت و توســعه راه آهن، بنــادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور گفت: مذاکرات برای انعقاد 
قرارداد تجاری ســاخت راه آهن رشت– آستارا 
تا ۵۰ درصد پیش رفته اســت و شروع عملیات 
ساخت تا پایان سال جاری خواهد بود. »عباس 
خطیبی« درباره آخریــن مراحل مذاکراه برای 
ساخت راه آهن رشــت- آســتارا افزود: بعد از 
امضای موافقتنامه اجرایی پروژه رشت- آستارا 
میان دو کشــور ایران و روسیه، شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور موظف 
 به مذاکره با طرف روســی شد تا قرارداد تجاری 

نهایی شود.
وی با اعلام اینکه لازمه اجرایی شدن توافقنامه 
ســاخت راه آهن رشت- آســتارا نهایی شدن 
قرارداد تجــاری آن اســت، توضیــح داد: بهار 
امسال موافقتنامه اجرایی بین دو کشور مبادله 
شده اســت و در آن قرارداد تامین مالی پروژه از 
سوی روسیه است که پیش از اجرایی شدن آن 
باید قرارداد تجاری به ســرانجام برسد. با تدوام 
مذاکرات بین تیم های فنی دو کشور هم اکنون 

قرارداد تجاری تا ۵۰ درصد پیشــرفت داشــته 
است.

خطیبی گفت: مدل قــرارداد تجاری تا چند ماه 
آینده به سرانجام می رســد و طبق هدفگذاری، 
قبل از پایان سال ۲۰۲۳ شروع عملیات اجرایی 
این پروژه ریلی را خواهیم داشت. معاون شرکت 
ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور 
بیان داشت: از اواخر اردیبهشــت مذاکره برای 
انعقاد قرارداد تجاری آغاز شده و مسیر مذاکرات 
طوری طی می شود تا هر چه سریع تر به نتیجه 

برسیم.
ابرپروژه ریلی رشت- آســتارا که قرار است در 
مدت سه ســال ساخته شــود، در سال نخست 
بهره بــرداری یک میلیون مســافر و حدود ۱۰ 
میلیون تن بار را جابه جا خواهــد کرد و بر این 
اساس می تواند سالیانه تا ۲۰ میلیارد دلار برای 
ایران درآمدزایی داشته باشد. قرار است راه آهن 
رشت- آستارا در سال نخست ساخت، پیشرفت 
۲۵ درصدی داشته باشد که این رقم در سال دوم 
به ۵۰ درصد می رسد و در سال سوم و پایانی ۲۵ 

درصد نهایی کار پیش خواهد رفت.

معاون توسعه کارآفرینی وزیر تعاون از ایجاد ۵۰۵ هزار 
و ۷۳۲ فرصت شغلی جدید در سال جاری خبر داد. 
محمود کریمی بیرانوند در مورد فرصت های شغلی 
ایجادشده در سال جاری که در سامانه رصد وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت شــده است، گفت: 
بر اساس آمار سامانه رصد اشــتغال تا امروز درصد 
پیشرفت طرح ایجاد اشتغال در کشور ۴۷ درصد بوده 
است و دقیقا ۵۰۵ هزار و ۷۳۲ فرصت شغلی جدید 
توسط همه دستگاه های ایجاد اشتغال در کشور در 

سامانه رصد اشتغال ثبت شده است.
معاون توســعه کارآفرینی وزیر تعاون اظهار داشت: 
هدف گذاری امسال ایجاد یک میلیون فرصت شغلی 
جدید است که در حال حاضر میزان تحقق به حدود 

۵۰ درصد رسیده و پیش بینی می شود تا آخر سال به 
هدف موردنظر که یک میلیون فرصت شغلی است 
برســیم. کریمی بیرانوند در مورد اینکه آیا اشتغال 
ایجادشده توسط دستگاه های غیردولتی مانند ستاد 
اجرایی فرمان امام)ره( و کمیته امداد هم در سامانه 
رصد ثبت می شــود، گفت:  همه دستگاه هایی که به 
نوعی در ایجاد فرصت شــغلی دخیل هستند، هم 
در استان ها و هم در دســتگاه های مختلف اشتغال 
ایجادشده را                              در سامانه رصد وزارت کار ثبت می کنند 
و اگر برخی دستگاه ها خارج از سامانه رصد اشتغال 
ایجاد کنند، مــورد تأیید وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیست و تنها مرجع ما سامانه رصد اشتغال 

است که در وزارت کار مستقر است.

بر اســاس آمارهای بانک مرکزی، میزان درآمدهای 
کشور از محل صادرات نفت و گاز در سال ۱۴۰۱ به 
بیش از ۵۵ میلیارد دلار رسیده که این میزان نسبت 
به سال ۱۴۰۰، بیش از ۴۳ درصد افزایش داشته است.
جواد اوجی، وزیر نفت در آئین رســمی گشــایش 
هفدهمین نمایشــگاه بین المللی ایران پلاســت از 
افزایش تولید روزانه یک میلیون بشکه ای نفت ایران 
در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: »در آغاز به کار این 
دولت تولید نفت حدود ۲.۳ میلیون بشکه در روز بود، 
امروز تولید نفت ایران با توان متخصصان ایرانی به ۳.۳ 
میلیون بشکه در روز رسیده و نکته مهم آن است که 
هرچه تولید نفت انجام می شود یا در پالایشگاه های 
داخلی به مصرف می رســد، یا به صادرات اختصاص 

می یابد. این در حالی اســت که در آغاز به کار دولت 
سیزدهم ما با ۷۸ میلیون بشکه میعانات ذخیره شده 

روبه رو بودیم.«
همچنین محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران نیز پیش از این گفته بود که صادرات 
نفت ایران در دولت سیزدهم ۲ برابر شده و میزان تولید 
تا پایان شهریور به ۳.۵ میلیون بشکه در روز می رسد. 
طبق اطلاعاتی که در سایت بانک مرکزی منتشر شده 
است، میزان درآمد کشور از محل صادرات نفت و گاز 
در سال ۱۴۰۱ به بیش از ۵۵ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
دلار رسیده که این میزان نسبت به دوره قبلی یعنی 
ســال ۱۴۰۰، بیش از ۴۳ درصــد افزایش را تجربه 

کرده است.

معاون توسعه کارآفرینی وزیر تعاون از ایجاد ۵۰۵ هزار 
و ۷۳۲ فرصت شغلی جدید در سال جاری خبر داد. 
محمود کریمی بیرانوند در مورد فرصت های شغلی 
ایجادشده در سال جاری که در سامانه رصد وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی ثبت شــده است، گفت: 
بر اساس آمار سامانه رصد اشــتغال تا امروز درصد 
پیشرفت طرح ایجاد اشتغال در کشور ۴۷ درصد بوده 
است و دقیقا ۵۰۵ هزار و ۷۳۲ فرصت شغلی جدید 
توسط همه دستگاه های ایجاد اشتغال در کشور در 

سامانه رصد اشتغال ثبت شده است.
معاون توســعه کارآفرینی وزیر تعاون اظهار داشت: 
هدف گذاری امسال ایجاد یک میلیون فرصت شغلی 
جدید است که در حال حاضر میزان تحقق به حدود 
۵۰ درصد رسیده و پیش بینی می شود تا آخر سال 
به هــدف موردنظر که یک میلیون فرصت شــغلی 

است برسیم.
کریمی بیرانوند در مورد اینکه آیا اشتغال ایجادشده 
توسط دســتگاه های غیردولتی مانند ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( و کمیته امداد هم در ســامانه رصد 
ثبت می شود، گفت:  همه دستگاه هایی که به نوعی 
در ایجاد فرصت شغلی دخیل هستند، هم در استان ها 

و هم در دســتگاه های مختلف اشتغال ایجادشده را                              
در سامانه رصد وزارت کار ثبت می کنند و اگر برخی 
دستگاه ها خارج از سامانه رصد اشتغال ایجاد کنند، 
مورد تأیید وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیست و 
تنها مرجع ما سامانه رصد اشتغال است که در وزارت 
کار مستقر است. وی در مورد اینکه بیشترین اشتغال 
ایجادشده در چه رشــته هایی است گفت: به زودی 
گزارش تفصیلی ۶ ماهه ایجاد اشتغال در سامانه رصد 
منتشر می شود، اما اشتغال ایجادشده بر اساس کد 
ملی افراد است و بنابراین امکان تکرار وجود ندارد و 
همچنین کسانی که سال گذشته در سامانه رصد به 
عنوان شاغل جدید ثبت شده اند نیز در این آمار وجود 
ندارد و بر این اساس امسال ۵۰۵ هزار کد ملی جدید 

در سامانه رصد اشتغال ثبت شده اند.
معاون توســعه کارآفرینی وزیر تعاون اظهار داشت: 
مشخصات هر کد ملی بر اساس هویت شغلی و منطقه 
جغرافیایی در سامانه رصد ثبت شده و ما هم از سه 
طریق پیامک، تماس و به شــکل حضوری نظارت 
می کنیم و امکان تکرار کد ملی هم وجود ندارد و همه 
کد ملی هایی که به عنوان شاغل جدید ثبت شده اند، 

در سال گذشته وجود نداشته اند.

بازار بدون مشــتری خودرو، وارد فاز صعودی شــده است. گزارش ها 
حاکی از آن اســت که با وجود این کــه برآیند بازار از منفی شــدن 
قیمت هــا در بازار خــودرو حکایــت دارد، امــا چند روزی اســت 
 که رونــد قیمتی بــازار معکوس شــده و بــازار در مســیر صعودی 

قرار گرفته است.
اما این شرایط در حالی در بازار خودرو حکم فرما است که فعالان بازار، 
از رکود شدید در خرید و فروش سخن می گویند و اعتقاد دارند کاهش 
شدید قدرت خرید مردم، تقریبا خرید و فروش را به صفر رسانده است. 
با این وجود، گزارش های میدانی نشــان می دهد که طی ۲۴ ساعت 
گذشته قیمت پژو ۲۰۷ در بازار ۵ میلیون تومان گران شده و به ۸۰۰ 
میلیون تومان رســیده اســت. پژو ۲۰۷ دنده ای و تارا اتوماتیک نیز 

افزایش ۵ میلیون تومانی قیمت را تجربه کرده است.
به این ترتیب، تارا اتوماتیک مدل ۱۴۰۲ در بازار ۷۶۵ میلیون تومان و 
پژو۲۰۷ دنده ای مدل ۱۴۰۲ در حدود ۶۰۰ میلیون تومان قیمت پیدا 

کرده اســت. همچنین در بازار خودرو، کوییک S در حدود ۲ میلیون 
تومان افزایش قیمت داشــته و در بازار با قیمت ۳۴۵ میلیون تومان 
خرید و فروش شد. شاهین G هم با افزایش ۵ میلیون تومانی، به قیمت 
۶۰۰ میلیون تومان رسید. از سوی دیگر، دناپلاس ۶ دنده توربوشارژ 
در حدود ۸ میلیون تومان گران شــده و به قیمت ۷۴۶ میلیون تومان 

به فروش رسید.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران از افزایش 
قیمت خودرو خبر داد و گفت: فعلا خریــداری در بازار وجود ندارد و 
متقاضیان تنها در صورتی به بازار مراجعه می کنند که نیاز واقعی داشته 
باشند. ســعید موتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران اظهار کــرد: برخی از خودرو هــای داخلی و خارجی با 
افزایش قیمت مواجه شــده اند که این افزایش قیمــت بر اثر کاهش 

عرضه بوده است.
به گفته وی، معاملات خــودرو همچنان در نقطه صفر قــرار دارد و 

خریداری در بازار وجود ندارد. موتمنی اعلام کرد: خریداران در انتظار 
تصمیم های جدید برای واردات خودرو هستند و تنها در صورتی به بازار 

مراجعه می کنند که نیاز واقعی داشته باشند.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران با تاکید 
بر اینکه نرخ تورم، نوسانات ارزی، انتشــار اخبار سیاسی و اقتصادی 
بر بازار خودرو اثرگذار است، گفت: خودرو به عنوان کالای سرمایه ای 
دیگر شناخته نمی شود و در صورتی که عرضه بیش از وضعیت موجود 

افزایش پیدا کند این کالا به کالای مصرفی تبدیل خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در چند ماه گذشــته فعالیت سرمایه گذاران در 
بازار خودرو کاهش یافته است، اظهار کرد: اکنون در بازار خودرو اکثر 
متقاضیان، مصرف کننده واقعی هستند و تنها درصد کمی سرمایه گذار 
در بازار وجود دارد. به گفته موتمنی، قیمت برخی خودرو های مونتاژی 
به پایین تر از نرخ مصوب رسیده است، به همین علت خرید خودرو برای 

مشتریان با هدف سرمایه گذاری دیگر جذابیت ندارد.

ابرپروژه ریلی رشت- آستارا در آستانه نهایی شدن

افزایش ۴۳ درصدی درآمدهای نفتی در سال گذشتهایجاد 505 هزار فرصت شغلی جدید در سال جاری

ایجاد 505 هزار فرصت شغلی جدید در سال جاری

صعود قیمت ها در بازار خودرو 

خریداری در بازار خودرو وجود ندارد

گروه اقتصاد ایران وجهان
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بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با اشاره 
به اینکه مدت زمان انتظار کارگران برای خرید خانه 
بیشتر از ۳۰سال است گفت: بین ۷۰ تا ۸۵ درصد سبد 
معیشت کارگران برای مسکن است. حمیدرضا امام قلی 
تبار درباره  بحث مسکن کارگران گفت: در چند سال 
اخیر با خارج شدن کنترل اقتصاد از دست مسئولین امر 
و عدم توفیق آنان در مهار تورم، ضربات جبران ناپذیری 
بر پیکره دهک های آسیب پذیر و عمدتاً کارگر جامعه 
وارد شده است. با این وجود با اینکه این قشر معیشت 
خود را حتی تا سرحد زنده ماندن تقلیل داده اند باز هم 
خروجی این فرایند چیزی جز سقوط اقتصادی و کوچ 

اجباری این افراد به دهک های پایین تر نبوده است.
وی ادامه داد: با نگاهی به رشــد تورم در چندســاله 
اخیر که هیچ توجهی به ســطح درآمــد دهک های 
پایین کشور نداشته است  می بینیم با وجود کاهش 
نجیبانه هزینه های ضروری از سوی این قشر باز هم 
تامین حداقل های زندگی همچون مســکن،درمان 
و خوراک برای این خانوارها دشــوار شــده است.در 
این میان هزینه مســکن یا بهتر بگوییــم ابر هزینه 

ای که سهم خود را در سبد معیشــت در رتبه ی اول 
جای داده اســت برای کســانیکه از بدمسکنی رنج 
می برند حداقل ۷۰ درصد و  برای کســانیکه بدنبال 
مســکنی هســتند که محدودیت های بدمسکنی 
 را نداشــته باشــد معادل ۸۵ درصد  سبد معیشت 

را در برمی گیرد.
امام قلی تبار با بیان اینکه براساس تعابیر این موضوع 
بدمسکنی به کسانی اتلاق میشود که عمدتاً در حاشیه 
ی شهرها دارای مسکن شخصی یا مستاجر هستند 
گفت: این دسته از افراد از لحاظ امکاناتی همچون آب 
برق گاز و بهداشــت  یا متراژ در محدودیت بوده یا در 
مسکن فرسوده  یا از رده خارج زندگی میکنند. البته 
براساس آمارهای بین المللی میانگین سهم مسکن 
در سبد خانوارها 1۸درصد تا 2۰درصد عنوان میشود 
که اختلاف حداقل سه برابری با متوسط این موضوع در 

ایران قابل لمس خواهد بود.
این فعال کارگری اظهار داشت: فرآیند این چنینی که 
طی دو سال اخیر تشدید شده است خرید مسکن را 
بطور کامل از ذهن خانوارهای فاقد مسکن دور کرده 

است با یک محاسبه ی سرانگشتی اگر میانگین قیمت 
هر متر مربع مسکن حدود 2۵ میلیون تومان باشد و 
یک خانوار کارگری بخواهد یک مسکن متوسط با متراژ 
تقریبی ۷۰ متری خریداری نماید، میبایستی حدود 
یک میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان پرداخت نماید که 
با فرض اینکه هر کارگر ۵۰  درصد حقوق ماهیانه ی 
خود را پس انداز نماید و قیمت مسکن هم ثابت باشد 
در حالت خوشبینانه بیش از  ۳۰سال زمان نیاز دارد تا 

طعم خانه دار شدن رو حس نماید.
وی گفت: بــه همین منظور موضوع خرید مســکن 
برای این قشــر به رویای دســت نیافتنی بدل شده 
است،بنابراین کارگران با ناامیدی سراغ منازل اجاره 
ای رفته  که متعاقب آن تقاضا برای منازل اجاره ای را 
افزایش داده که خود مسبب افزایش اجاره بها خواهد 
بود. تأمین سهم حداقل ۷۰ الی ۸۰ درصدی مسکن 
از حقوق دریافتی یک کارگــر وی را از تامین مابقی 
نیازهای ضروری از جمله خوراک درمان پوشــاک و 
اموزش باز میدارد که با خود چالش های زیادی با به 

همراه دارد.

در حالــی بر اســاس قانون، مالیــات واحدهای 
مســکن مهر ۳۰۰ هزار تومان اســت که برخی 
پیمانکاران این طرح در شــهر پرند 2۰ میلیون 
تومان از مالکان پروژه ها مطالبه می کنند. ســیر 
نزولی ساخت وساز مسکن طی سال های فعالیت 
دولت حسن روحانی شرایطی را به وجود آورده تا 
امروز توان مردم برای تامین سرپناه به خصوص در 
کلان شهرها به شدت کاهش یابد. اتفاقی که باعث 
شده تا تقاضا برای خرید واحدهای مسکن مهر در 
 شــهرهای جدید از جمله پرند روند رو به رشدی 

داشته باشد.
این تقاضا پس از اعــلام بهره برداری از مترو پرند 
در شــهریور ماه امســال که البته فعلًا به تعویق 
افتاده- با سرعت بیشتری در حال افزایش است 
و قیمت های مســکن مهــر این شــهر را تحت 
تاثیر قرار داده اســت. در این شرایط متقاضیان 
خرید واحدهای مســکن مهر از بــروز یک مورد 
 عجیــب در زمــان معاملــه این واحدهــا خبر 

می دهند.

یکــی از خریــداران مســکن مهــر در این باره 
می گویــد: هفتــه گذشــته بــا مالــک یکی از 
 واحدهای مســکن مهر فــاز 6 بــرای خرید به 

توافق رسیدیم. 
وی ادامــه داد: با توجــه بــه کلاهبرداری های 
صورت گرفته در گذشته توسط برخی بنگاه های 
املاک، فروشــنده و خریدار باید در زمان نقل و 
انتقال به شــرکت عمران پرنــد مراجعه کرده و 
اســتعلام های مربوطه را انجام دهند. وی افزود: 
پس از این مرحله از واحد مسکونی بازدید کردم 
 که پیمانکار پروژه درخواست 2۰ میلیون تومان 

مالیات کرد.
وی تصریح کرد: وقتی گفتم مالیات مسکن مهر 
۳۰۰ هزار تومان اســت، نماینده پیمانکار عنوان 
کرد این 2۰ میلیــون تومان هزینــه نگهداری 
واحدهای مسکن مهر اســت که ما آنرا در قالب 
مالیات دریافت می کنی.! وی خواســتار نظارت 
شــرکت عمران شــهر پرند و جلوگیری از این 
کلاهبرداری نوین شــد و گفت:  به نظر می رسد 

شــرکت عمــران نظــارت موثری بــر عملکرد 
پیمانکاران نــدارد و روی موضوعات دیگر تمرکز 

کرده است.
اساســا پیمانکاران پروژه های مســکن مهر در 
جایگاهی قرار ندارند که از مالــکان این واحدها 

مالیات مطالبه کنند. 
مســئله ای که شــرکت عمران شــهر پرند لازم 
است برای جلوگیری از آن ســریع تر وارد عمل 
شود. بر اساس تبصره 11 بودجه 14۰2  مـیزان 
مـالیات پـروژه های  مـسکن  مهـــر بـابت  هـر 
واحد مســکن  مهر برای  ســال هــای  1۳9۸ تا 
14۰2 در پروژه هــای  تفاهم نامه  ســه  جانبه  با 
سازندگان و تعاونی  ها و پیمانکاران فرعی  طرف 
قرارداد با آنها با هر نوع قرارداد و با معرفی  وزارت 
راه و شهرســازی  ســه  میلیون  ریال )۳۰۰ هزار 
تومان( برای  هر واحد تعیین  شــده و هیچگونه  
مالیــات دیگری  بــه  غیــر از مالیات بــر ارزش 
 افزوده بابت  خرید مصالح  به  ایــن  پروژه ها تعلق  

نمی  گیرد.

رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس تهران درباره 
چالش های مختلف تالارهای پذیرایی گفت: نبــود ثبات در قیمت اقلام 
مصرفی و 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده از مهم ترین مشکلاتی است که 
با آن مواجه هســتیم. بیژن عبداللهی؛ رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای 
پذیرایی و تجهیز مجالس تهــران گفت: در اتحادیــه تالارهای پذیرایی 
کمیسیون نرخ گذاری داریم و در یک سال گذشته موفق شدیم، منوی قیمتی 
تالارها را به کمیسیون ارجاع دهیم و نسبت به مقدار موادی که مصرف دارند، 

قیمت گذاری ها بررسی می شود.
وی افزود: در تهران، عروسی ها معمولا در بهار و تابستان برگزار می شود و 
در سال جاری این موقعیت را تالارهای پذیرایی به دلیل تقارن با محرم و 
صفر در تابستان نداشتند. بنابراین فصل طلایی فعالیت تالارهای پذیرایی 
در تابستان از دست رفت. البته این قضیه در شهرستان ها متفاوت است و 
در این مناطق بیشتر مراسم های عروسی در پاییز برگزار می شود و علت آن 
هم این است که در فصل بهار و تابستان کشاورزی و دامداری به اوج خود 
می رسد و این اجازه را به افراد نمی دهد که در این فصل ها برگزاری مراسم ها 
را داشته باشند. بنابراین در این شهرها اغلب مراسم ها اکثرا در پاییز و گاها 

در زمستان برگزار می شود.

کاهش روز افزون مراسم های عروسی
رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر اگر نگاهی به اطرافیان مان و تعداد مراسم های عروسی برگزار 
شده بیندازیم به این نکته خواهیم رسید که تعداد مراسم های امروز نسبت 
به گذشــته به میزان قابل توجهی کاهش پیدا کرده است و افراد همچون 
گذشته تمایلی به برگزاری جشن عروســی و دعوت کردن اطرافیان شان 
ندارند. این موضوع به عوامل مختلفی بستگی دارد، مهمترین دلیل آن به 
معضل مسکن بر می گردد. وقتی زوجی تصمیم به ازدواج می گیرند بالاخره 
یک خانه حداقلی در حد ۵۰ متر لازم دارند، اما انقدر قیمت ها سرسام آور شده 

است که قادر به تهیه اولین نیازشان یعنی مسکن نیستند. عبداللهی ضمن 
اشاره به بحث پرداخت قسطی هزینه تالارهای پذیرایی گفت: چنین امکانی 
برای تالارهای پذیرایی وجود ندارد. مگر اینکــه دولت در این زمینه برای 
زوجین جوان تسهیلات در نظر بگیرد، تا کمی هزینه ها برای آن ها سبک تر 
 شود. در این شرایط طرف حساب افراد بانک ها هستند و روند کار اصولی تر 

خواهد بود.
وی در ادامه اظهار داشت: تالارهای پذیرایی معمولا کمیسیون حل اختلاف 
دارند. افرادی که شکایت دارند به اتحادیه تالارهای پذیرایی مراجعه می کنند 
و بعد از گذراندن مراحل اداری به قسمت رسیدگی به شکایات ارجاع داده 
می شوند. بعد از این مرحله صاحب تالار فراخوانده می شود و بعد از برگزاری 
جلسه ای در اتحادیه، مشکل مورد نظر بررسی و بعد از آن حل خواهد شد. 
در زمینه کمیسیون حل اختلاف در اتحادیه عملکرد خوبی را شاهد بودیم و 
این روند ادامه دار است. مخصوصا در دوره کرونا تعداد زیادی از پرونده های 
شکایت بررسی و حل شده است. بسیار نادر است که پرونده هایی به دست مان 
برسد و به نتیجه نرسیده باشد و در ادامه به مراجع قانونی برون سپاری شده 

باشد.
رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس تهران در ادامه 
افزود: اغلب شــکایت ها از تالارهای پذیرایی در مورد تغییر روزهاست و یا 
قصد کنسل کردن مراسم شان را دارند. بابت بیعانه ای که پرداخت کردند و 

درصدی که قرار است از آن کم شود به مشکل می خورند.
وی توضیح داد: طبــق عرف قراردادهای تالارها براســاس تعداد روز یک 
درصدی از بیعانه پرداخت شده کسر خواهد شد. مثلا اگر 4۵ روز به موعد 
قرار داد مانده باشد، ۵ درصد از بیعانه کسر می شود. اگر ۳۰ روز مانده باشد 
این درصد به 1۵ درصد، 1۵ روز مانده باشد، حدود 2۰ درصد و در نهایت اگر 
کمتر از 1۰ روز مانده باشد، حدود ۳۰ درصد از هزینه پایه منوی تعرفه کسر 
خواهد شد. بنابراین درصد بالای شکایت ها در زمینه کنسل کردن قرارداد 
است. بندرت پیش می آید که مشتری بابت کیفیت خدمات یا خلف وعده از 

تالار پذیرایی شکایت داشته باشد و البته به تمام این موارد رسیدگی می شود.
عبداللهی تاکید کرد: در اتحادیه تالارهای پذیرایی کمیسیون نرخ گذاری 
داریم و در یک ســال گذشــته موفق شــدیم، منوی قیمتی تالارها را به 
کمیســیون ارجاع دهیم و نســبت به مقدار موادی که مصــرف دارند، 
قیمت گذاری ها بررسی می شــود. اگر قیمت مطرح شده منطقی نباشد، 
نرخ مورد نظر رد می شود اما در مواردی هزینه ها متفاوت است مثلا در مورد 
باغ تالارها در مقایسه با تالارها نمی توان گفت که یک هزینه دارند و طبیعی 
است که قیمت متفاوتی را درخواست کنند اما اینکه تعرفه قیمت ها براساس 
منطقه ها تغییر کند و پارامتری برای افزایش قیمت ها باشد، چنین اتفاقی 

را تایید نمی کنیم.
وی در ادامه گفــت: اتحادیه دارای یک خط الراس معین اســت و نواحی 
کاملا مشخص است. مناطق تهران از شمال تا اتوبان صدر، از اتوبان صدر 
به شمیرانات، شرق تا اتوبان زین الدین، غرب تا انتهای چیتگر و از اتوبان 
آزادگان به پایین تقسیم بندی می شود. بنابراین در میزان تعرفه ها با توجه 
به تالاری که خدمات می دهد، یکسان خواهد بود. مگر اینکه نوع خدمات 
در تالاری نسبت به تالاری دیگر فرق داشته باشد که منجر به تغییر قیمت 
خواهد شد. معمولا خدماتی مثل آتش بازی و یا دیگر خدمات معمول در 
منوی تالارها ذکر می شود و در نهایت با توافق طرفین قرارداد بسته می شود، 
بنابراین در بند قرارداد ذکر می شود که توافق با متولی مراسم و متصدی تالار 

مورد تایید است.
رئیس اتحادیه دارندگان تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس یادآور شــد: 
قانونی که اتحادیه بر آن تاکید دارد این است که هیچ تالاری اجازه داشتن 
آتلیه ندارد و یا اینکه اجازه این را ندارد ورودی از عکاس وفیلمبردار بگیرد. 
طبق قانون اگر عکاس و فیلمبردار برای مراسم به تالار مراجعه می کنند و 
دارای کارت رسمی از اتحادیه عکاسی و فیلمبرداران را داشته باشند، تالاردار 
بدون اینکه مبلغی از این افراد دریافت کند باید اجازه ورود به افراد بدهد. این 

تفاهم نامه یک سال پیش طبق نظر اتحادیه به سرانجام رسید.

رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران عنوان کرد: در 
شش ماه اول ســال تولید محصولات کشاورزی 
1/۵ برابر شده است. میدان مرکزی میوه و تره بار 
تهران به راحتی نیاز کل استان تهران و استان البرز 

را تامین می کند.
مصطفی دارائی نژاد، رئیس اتحادیه بارفروشــان 
تهران در گفت وگو با پایــگاه خبری اتاق اصناف 
تهران وضعیت کســب وکار این صنف در شش 
ماه ابتدایی ســال 14۰2 را اینگونه تشریح کرد: 
خدا را شکر امســال وضعیت کسب وکارصنف ما 
خوب بوده و تولید محصولات کشــاورزی بیشتر 
شده اســت. در میدان میوه و تره بار تهران بیشتر 
از 66 نوع میوه و صیفی جات عرضه می شود. وی 
افزود: امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
تولید محصولات کشاورزی 1/۵ برابر بیشتر بوده 
و ما هم در زمینه توزیع هم مشکلی نداشتیم. البته 
قیمت ها نسبت به سال قبل کمی بیشتر شده ولی 
چون عرضه افزایش داشته می توان گفت با توجه به 
 تورم حاکم بر جامعه قیمت میوه و تره بار متعادل 

بوده است.
دارائی نژاد  با بیان اینکه ما حلقه رابط بین کشاورزان 
و مصرف کننده های محصولات کشاورزی هستیم 
و کشاورزان کل کشور با ما در ارتباط هستند ادامه 
داد: در تهران 2۷۰ میدان میوه وتره بار وجود دارد 
که در روز 6 هزار تن محصول نیاز دارند. این میادین 
و هزاران مغازه در ســطح تهــران کالاهای مورد 
نیاز خود را از میدان مرکــزی تره بار تهران تامین 
می کنند. همچنین میوه و تره بار همه شهرهای 

استان تهران و اســتان البرز را ما تامین می کنیم. 
رئیس اتحادیه بارفروشان تهران در خصوص تامین 
محصولات مورد نیاز اســتان تهران گفت: در کل 
سال مشــکلی برای تامین محصولات کشاورزی 
نداریم؛ چون بیشتر از دوسوم تولیدات کشاورزی 
کل کشور به تهران منتقل می شود. وی ادامه داد: 
میدان تره بار 1۵ خرداد در روزهای عادی حدود 2۰ 
هزار تن و در اسفند ماه تا 4۰ هزار تن روزانه ظرفیت 
دارد. شهرهای بزرگ کشــور در روز نهایت بتواند 
2۰ کانتیر ظرفیت داشته باشند ولی تهران ۵۰۰ 
کانتینر در روز ظرفیت دارد. به همین دلیل بیشتر 
محصولات به تهران انتقال پیدا می کند و از تهران 

به شهرهای دیگر ایران منتقل می شود.
رئیس اتحادیه بارفروشان تهران به موضوع مالیات 
هم اشاره کرد و گفت: متاسفانه مالیات این صنف 
بسیار سنگین است و اداره دارایی اصلا این مورد را 
در نظر نمی گیرد که ما حق العمل کار هستیم و 9۰ 
درصد پول میوه و تره بار برای کشاورزهاست و ما 
فقط ۵ درصد مزد واسطه بودن را دریافت می کنیم 

و ۵ درصد دیگر هزینه های جاری است.
دارائی نــژاد تصریح کرد: اداره مالیات بر اســاس 
گردش مالی حساب های بانکی مالیات را تعیین 
می کند و این بسیار ناعادلانه است. امسال مالیات 
های این صنف 2تا ۳ برابر شده است. رئیس اتحادیه 
بارفروشــان تهران در خاتمه گفت: خوشبختانه 
ارتباطات اتحادیه صنف ما بــا اتاق اصناف و دیگر 
ارگان های دولتی بسیار خوب است و می توانیم با 

تعامل مشکلات صنف حل وفصل نماییم.

رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه 
مودیــان به عنــوان یک 
سامانه پشــتیبان کمک  می کند تا همراه با سامانه 
تجــارت، اطلاعات مرتبط با بخــش ورود کالاها و 
توزیع آن در داخل کشــور از امکان رصد برخوردار 

شود.

اقتصاد زیرزمینی به فعالیت های اقتصادی اطلاق 
می شــود که تنظیم نشــده یا به دولــت گزارش 
نمی شوند و به همین دلیل از درآمد حاصل از این 
فعالیت ها مالیات پرداخت نمی شــود. این شامل 
فعالیت هایی مانند کار اعلام نشــده، مشاغل غیر 
رســمی و معاملات اقتصادی ثبت نشــده است. 
اقتصاد زیرزمینی چالش های مهمی برای دولت ها 
ایجاد می کند، زیرا منجر به از دســت رفتن درآمد 
مالیاتی می شــود و می تواند رقابت ناعادلانه ای را 
برای کسب وکارهایی که در اقتصاد رسمی فعالیت 

می کنند، ایجاد کند.

به گزارش ایرنا، برای رسیدگی به این چالش ها و وارد 
کردن بخش غیررســمی به اقتصاد رسمی، اجرای 
یک سیستم جامع اطلاعات مالی و کالایی زیر نظر 
سامانه مودیان مالیاتی بسیار مهم است. هدف این 
سامانه، افزایش شفافیت از طریق ضبط و نظارت بر 
جریان کالاها و خدمات در سراسر زنجیره تولید و 
توزیع است. با اجرای این سیستم، دولت  می تواند 
به طور موثر فعالیت های اقتصادی را ردیابی کند، 
مشاغل غیرمنطبق را شناســایی کند و اطمینان 
حاصل کند که مالیــات بر درآمد حاصــل از این 

فعالیت ها پرداخت  می شود.

یکی از اجزای کلیدی سامانه مودیان این است که 
دولت را قادر می کند مالیات از بخش غیر رســمی 
دریافت کند. سامانه مودیان مالیاتی، همه مشاغل و 
افراد فعال در فعالیت های اقتصادی را ملزم به ثبت 
و گزارش تراکنش های مالی خود اعــم از درآمد، 
هزینه و فروش  می کند. سپس این اطلاعات جمع 
آوری و تجزیه و تحلیل  می شود تا هرگونه مغایرت یا 

مواردی از فرار مالیاتی شناسایی شود.
با اجرای کامل ســامانه مودیــان، دولت  می تواند 
چالش های مرتبط با اقتصــاد زیرزمینی را از طرق 
مختلف برطرف کند. نخست، ابزاری برای شناسایی 
و جلوگیری از فرار مالیاتی فراهم  می کند. سیستم 
جامع اطلاعــات مالی و کالایی بــه مقامات اجازه  
می دهد تا درآمدها و هزینه های گزارش شــده را 
ارجاع دهند و اطمینان حاصل کنند که مشــاغل 
و افراد به طور دقیق درآمد مشــمول مالیات خود 
را اعلام  می کنند. این امر فرصت فــرار مالیاتی را 

کاهش  می دهــد و عدالت را در سیســتم مالیاتی 
ترویج  می کند.

دوم، سیســتم مالیات دهندگان، اخــذ مالیات از 
بخش غیررســمی را تســهیل  می کند. بسیاری از 
کسب و کارهایی که در اقتصاد زیرزمینی فعالیت  
می کنند، در حــال حاضر به دلیل عــدم نظارت و 
پاسخگویی مالیات پرداخت نمی کنند. با این حال، 
با پیاده کردن سیستم اطلاعات مالی و کالایی، این 
مشــاغل ملزم به ثبت و گزارش تراکنش های خود 
خواهند بود و اطمینان حاصل  می کنند که ســهم 
عادلانه مالیات خود را دارند. این امر پایه مالیاتی را 
گسترش  می دهد و درآمد دولت را افزایش  می دهد 
که  می تواند برای تأمین مالــی خدمات عمومی و 

توسعه زیرساخت ها استفاده شود.
در همیــن زمینــه و پیرامــون اهمیــت اجرای 
کامل ســامانه مودیان مالیاتــی و مزیت های آن 
بــا »محمدرضا پورابراهیمی« رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اســلامی به گفت وگو 
پرداختیم که در ادامه خواهید خواند. وی با اشاره 
به ویژگی های قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان، بیان داشت: این قانون در راستای کمک و 
حمایت از واحدهای صنفی مدنظر قرار گرفته است.

این نماینده مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان برای 

رصد اطلاعات مرتبط با حوزه فعالیت های اقتصادی 
بنا نهاده شده است. وی با انتقاد از عدم اجرای قانون 
فوق، افــزود: آخرین مهلتی که بــرای اجرای این 
قانون به دولت داده شده تا آخر فصل تابستان است 
که دولت باید تکالیف خود را در این بخش مدنظر 

قرار دهد.
این نماینده مجلس تاکید کرد: دولت مکلف است 
تا ســامانه های مرتبط با قانون پایانه فروشگاهی و 
سامانه مودیان را عملیاتی کند. وی یادآوری کرد: 
این سامانه به عنوان یک ســامانه پشتیبان کمک  
می کند تا همراه با سامانه تجارت، اطلاعات مرتبط 
با بخش ورود کالاها و توزیع آن در داخل کشور از 

امکان رصد برخوردار شود.
پورابراهیمی ابراز امیدواری کرد: با عملیاتی شدن 
این بخش از قانون و همچنین اجرای قانون جدید 
بر اساس مصوبه مجلس درباره تشکیل ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، بخشی زیادی از مسائل در این 
زمینه مدیریت شــود. رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکه باید شــرایط مناســبی برای 
حمایت از تولید در کشور ایجاد کنیم، تصریح کرد: 
بزرگترین انتفاع کشــور در مبارزه با قاچاق، رونق 
تولید در اقتصادی کشور است. امیدواریم مجموع 
تکالیف دولت در زمینه قانون پایانه های فروشگاهی 

و سامانه مودیان عملیاتی شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

امکانرصدورودوتوزیعکالاباسامانهمودیانفراهممیشود

اخذ مالیات از فراریان مالیاتی

رشد 1/5 برابری تولید محصولات کشاورزی

کلاهبرداری نوین برخی پیمانکاران مسکن مهر پرند۷۰ درصد حقوق کارگران هزینه تامین مسکن می شود

کاهش روز افزون مراسم های عروسی

شفاف سازی مبادلات اقتصادی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اقدامات اخیر در بخش مالیات ستانی به منظور کاهش فرارمالیاتی قابل قبول و صحیح است اما ضرورت 
دارد ضرایب مالیاتی به نفع تولی شفاف سازی شود. 

از سوی دیگر شفاف سازی مبادلات اقتصادی مهم ترین مزیت سامانه مؤدیان مالیاتی است. با اجرای 
کامل این سامانه دیگر یک کالای قاچاق بدون پرداخت مالیات، امکان رقابت با تولیدکننده داخلی که 
هزینه های مربوطه را پرداخت کرده است، ندارد. ضرایب مالیاتی باید به نفع تولید کشور اصلاح گردد. 
تعریف منصفانه مالیات برای بخش تولید نیز یک الزام اســت و باید کوشــید تا افراد به ناحق مشمول 

مالیات نشوند.
رقم فرار مالیاتی در کشور بسیار بالا است. در همین راستا نیاز به یک سامانه یکپارچه مالیاتی در کشور 
احساس می شد که سال گذشته تحت عنوان مودیان کار خود را در دستگاه اجرایی آغاز کرد. بنابراین 
شفاف سازی مبادلات اقتصادی مهم ترین مزیت سامانه مودیان مالیاتی است. در این صورت ما دیگر 
شاهد این مسئله نخواهیم بود که یک کالای قاچاق بدون پرداخت مالیات و نابرابر با تولیدکننده ای که 
هزینه های مربوطه را پرداخت کرده، رقابت کند. شفافیت در مبادلات اقتصادی و کاهش چشمگیر فرار 

مالیاتی به خصوص مشاغل خاص، ره آورد اصلی اجرای کامل سامانه مودیان است.
ضرورت دارد تا در این سامانه، فعالیت ها به دودســته مولد و غیر مولد تقسیم بندی شوند. همچنین 
ضرایب مالیاتی در فعالیت های مولد باید ثابت باشــد و تولید نباید مشمول جریمه شود. فعالیت های 

غیرمولد نیز می بایست به صورت تصاعدی مشمول مالیات گردند.
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فناوری و 
اطلاعات

شرکتهایدانشبنیانایرانیبهشرقآفریقااعزاممیشوند
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری و اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی ریاست جمهوری 
با همکاری صندوق توسعه صادرات و تبادل فناوری، شرکت های دانش بنیان ایرانی را در اواخر 
مهرماه به شرق آفریقا اعزام می کند. به گزارش معاونت علمی،فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، این برنامه یکی از اعزام های مرکز تعاملات در سال ۱۴۰۲ است که پیش 
از این به همراه برنامه های پاویون ملی، پذیرش هیات تجاری و حضور مستقل در نمایشگاه 
های بین المللی اعلام شده بود. پیش از برنامه های اعزام، مطالعات کتابخانه ای و میدانی 
در کشورهای هدف انجام می شــود. طی این مطالعات، حوزه های مناسب برای صادرات 
محصولات ایرانی شناسایی می شوند. در تحقیقات روی کشورهای شرق آسیا، سه کشور 
اوگاندا، کنیا و تانزانیا برای اعزام شرکت های ایرانی انتخاب شدند. در این کشورها حوزه های 
سلامت )دارو و تجهیزات پزشکی(، کشاورزی و دامپروری، ماشین آلات کشاورزی، صنایع 
غذایی و صنعتی به عنوان مناسب ترین حوزه ها برای صادرات تعیین شدند. برنامه اعزام هیات 

تجاری- فناوری به شرق آفریقا هفته آخر مهرماه انجام می شود.

توسعهاکوسیستمنوآوریازمسیرحمایتازداراییهایفکری
نشست سه جانبه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، سازمان 
جهانی مالکیت فکری و مرکز مالکیت معنوی سازمان اسناد و املاک کشور با حضور اندرو 
آنگ، رئیس دپارتمان آسیا و اقیانوسیه وایپو به میزبانی مرکز توسعه فناوری های راهبردی 
و کانون مدیریت دارایی های فکری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری برگزار شد. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، این نشســت که با هدف توسعه همکاری های 
بین المللی و بین بخشی معاونت برگزار شد، مساله مالکیت فکری به عنوان پیشران اقتصاد 
دانش بنیان مطرح و فرصت های همکاری برای توســعه فناوری در مراکز دانشگاهی و 
پژوهشی و همچنین بهره برداری و تجاری سازی آن ها با اهرم دارائی های فکری و لزوم 

توجه به مساله ارزشگذاری دارایی های فکری بررسی شد.
شقایق حق جوی جوانمرد، رئیس مرکز توســعه فناوری های راهبردی معاونت علمی 
ضمن خیرمقدم به مهمانان بر توجه ویژه معاونت به مقوله مدیریت دارایی های فکری 
در سیاست های تحولی معاونت تاکید کرد. در ادامه، میترا امین لو، مدیر کانون مدیریت 
دارایی های فکری ســاختار و رویکردهای جدید معاونت در این خصوص را با تمرکز بر 
راهبردهای بهبود فضای اقتصادی و تقنینی و توسعه اکوسیستم نوآوری مالکیت فکری 
ارائه و در این مسیر بر راهبرد ترویج و ارتقا آگاهی متناسب با تنوع گروه های مخاطب و 
محتوای متناسب سازی شده تاکید کرد. امین لو همچنین به ظرفیت های معاونت در توسعه 
مشــارکت و احیای برنامه مراکز حمایت فناوری و نوآوری )TISC(، راه اندازی کلینیک 
مشاوره به شرکت های دانش بنیان با ظرفیت صادراتی، برنامه های آموزشی و توانمندسازی 
مشترک و همچنین احصا داده ها و همکاری و ارتقا جایگاه ایران در شاخص جهانی نوآوری 
)GII( اشاره کرد. در ادامه سیامک اسلامی، سرپرست مرکز مالکیت معنوی بر اهمیت 
توسعه اکوسیستم نوآوری به ویژه از مسیر حمایت از دارایی های فکری تأکید کرد و یکی 
از اهداف و رویکرد مهم مرکز را توسعه تعاملات بین الملل و زمینه سازی برای الحاق به 

معاهدات و کنوانسیون های بین المللی در حوزه مالکیت فکری برشمرد.
او همچنین به دستاوردهای سفر هیات وایپو به ایران در حوزه فرش، زعفران و پسته با تمرکز 
بر علامت جمعی اشاره و از اتمام پروژه طبقه بندی و علامت جمعی فرش ایرانی با عنوان 
)COP: Carpet Of Persia( و توفیقات مطلوب در پروژه  برندینگ زعفران خبر داد 
و نقش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان را در کمک به تکمیل زنجیزه ارزش 
محصول و توسعه بازار، کلیدی خواند. او ادامه داد: » به دلیل عدم بسته بندی مناسب و 
نقص در سیستم برندینگ این محصول، 8۰ درصد سود خالص فروش زعفران ایران به 
کشورهای دیگر منتقل شده است که نیازمند توجه و سیاستگذاری و اقدامات عملیاتی 
است.« اندرو آنگ، رئیس بخش آسیا و اقیانوسیه وایپو نیز ضمن اعلام نقش مرکز مالکیت 
معنوی ایران در توسعه همکاری های مشترک، همکاری بین بخشی و حضور بازیگران 
متنوع در یک شبکه ارتباطی را راه حل کلیدی برای چالش های تجاری سازی دانست.  او 
از مراکز حمایت فناوری و نوآوری به عنوان ابزاری قوی برای توسعه و مدیریت و هدایت 
دارایی های فکری در راستای هدف اصلی که نواوری است، یاد کرد و به تبدیل این برنامه ها 
در قالب اهداف راهبردی کلیدی معاونت به منظور بهبود روند اجرای این پروژه ها تاکید 
کرد. وی همچنین از تجربه خود در کمک به کشورها برای رفع چالش های پیش روی 
بهبود نوآوری در آن کشورها سخن گفت و تاکید کرد که موضوع همکاری ها، به دلایلی 
از جمله تضاد منافع موضوعی مستلزم صرف زمان و تعامل است. در این نشست که جکی 
چاربانو، مشاور برندینگ و ویولتا گتو، مسئول امور حقوقی وایپو نیز در آن حضور داشتند، بر 
افزایش تعامل و ارایه برنامه های کاربردی از جانب سازمان های مرتبط در ایران به سازمان 
جهانی مالکیت فکری تاکید شده و این همکاری ها را زمینه ساز رشد و شکوفایی کشورها 
در سطح عموم جامعه دانســتند. در پایان این نشست در خصوص توسعه تعاملات بین 
مجموعه ها توافق شد تا جلسات مستمری برای برنامه ریزی و مکتوب نمودن برنامه ها برای 
اقدامات مرتبط با مراکز حمایت از فناوری و نوآوری و هشت وبینار بیان تجربیات مدیریت 
دارایی های فکری در حیطه های متنوع صنعتی برگزار و همچنین برنامه مشترک آموزشی 
سه جانبه طراحی شود، تا در قالب تفاهم نامه مشترک سه جانبه در سفر دبیرکل سازمان 

جهانی مالکیت فکری به ایران به امضا طرفین برسد.

ساختسازههایمقاومدربرابرزلزلهباکمکمهندسیهوشمند
امروزه زلزله های شدید همچنان تلفات بالایی ببار می آورند، اما نوآوری های جدیدی که 
در ساخت و ساز بدست آمده، نظیر سامانه جداسازی پایه، امکان احداث سازه های مقاوم 
را در برابر زلزله فراهم کرده است. شب هشتم سپتامبر ۲۰۲۳ زمین لرزه ای در زیر کوه های 
اطلس رخ داد که کانون آن حدود ۷۵ کیلومتر با یک جاذبه گردشگری، فاصله داشت. این 
زلزله ۶.8 ریشتری، مرگبارترین زمین لرزه مراکش در بیش از نیم قرن گذشته است که 
روستاهای زیر کوه های اطلس را لرزاند. بر اساس آخرین آمار وزارت کشور مراکش، در این 
زلزله ۲۹۴۶ نفر جان باختند و ۵۶۷۴ نیز مجروح شدند. شبکه اینترنت مملو از ویدیوهایی 
از مردم وحشت زده در حال فرار از خانه ها و ساختمان ها در حال ریزش است. آخرین بار در 
سال ۱۹۶۰ در آگادیر در مراکش زلزله مشابهی رخ داد که طی آن ۱۲ هزار نفر جان باختند. 
تلفات زمین لرزه ها نسبتاً اندک است، اما فروریختن ساختمان در اثر زلزله تلفات زیادی 
بدنبال دارد. در واقع علت اصلی مرگ و میر در زلزله لرزش زمین نیست، بلکه فروریختن 

سقف ها، دیوارها و ساختمان ها باعث افزایش آمار مصدومیت ها و تلفات می شود.
تلفات بالای زلزله هشتم سپتامبر تا حدودی به دلیل زمان وقوع این رویداد بود. از آنجا که 
این زمین لرزه حدود نیمه شب رخ داد، بسیاری از قربانیان در خانه های خود در خواب 
عمیق بودند. از سوی دیگر، کارشناســان می گویند نبود زیرساخت مقاوم در برابر بلایا 
و برنامه ریزی ضعیف شهری می تواند نقش بزرگی در افزایش تلفات زلزله داشته باشد. 
مهرداد ساسانی، استاد مهندسی عمران و محیط زیست دانشگاه نورث ایسترن در آمریکا 
می گوید: روش های سنتی ساخت و ساز در بسیاری از مناطق مراکش به کار گرفته شده و 
ساختمان های قدیمی برای مقاوم سازی در برابر بلایا آماده نیستند و نمی توانند با زلزله هایی 

در این مقیاس مقابله کنند.
وی افزود: مشکل اصلی در مراکش استفاده از خشت خام در ساخت و ساز و نبود آرماتور 
است. مصالحی مانند بتن، شن و گل در مراکش ترجیح داده می شود؛ زیرا به عنوان سدی در 
برابر گرمای سوزان عمل می کند. این خانه ها با در نظر گرفتن تاب آوری شدید دما طراحی 
شده اند، اما نمی توانند به خوبی در برابر زلزله مقاومت کنند. شورای تاب آوری آمریکا که 
یک سازمان غیرانتفاعی است که طراحی بهتر ساختمان ها را در مناطق زلزله خیز ترویج 
می کند، اعلام کرد این ســازه ها به دلیل ساخت و ساز انعطاف ناپذیر و ظرفیت محدود 

آنها برای جذب انرژی حاصل از تکان های شدید زمین، در معرض خطر سقوط هستند.
این شورا تاکید کرد: ساختمان های بتنی غیرقابل انعطاف بیشترین تلفات ناشی از زلزله را 
در سراسر جهان به همراه دارند. این ساختمان ها در زمین لرزه های ترکیه و سوریه که فوریه 

۲۰۲۳ رخ داد، باعث میزان بالای تلفات و مصدومیت زلزله زدگان شد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: در کشورهایی 
به وسعت جمهوری اسلامی 
ایران، اجرای طرح شبکه ملی 
اطلاعات ۱۰ ســال زمان نیاز 
دارد و قصد داریم این حجم از کار را تا پایان سال ۱۴۰۴ 
انجام دهیم و در این مسیر نیازمند همراهی شهرداری ها 

هستیم.
به گزارش ایســنا، شــبکه ملی اطلاعات را می توان به 
نوعی یکی از شناســنامه های کاری وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در نظر گرفــت. این پروژه چندین بار 
و در دوره های قبل مورد بررســی قــرار گرفت و حتی 
اسماً راه اندازی شــد اما نتوانســت آنچه را که مد نظر 
مســؤولان بود، کاملًا بــه نمایش بگــذارد. به گفته ی 
مســؤولان این حوزه، شــبکه ملی اطلاعات شامل سه 
لایه زیرساخت، خدمات و محتوا می شود که مسؤولیت 
 تکمیل هر یک از ایــن لایه ها را بخش هــای مختلف

 بر عهده دارند.    
زیرساخت شبکه ملی اطلاعات شــامل تجهیزات فنی 
از جمله روتر، سوئیچ، فیبر نوری و لایه امنیت می شود 
که تأمین آن برعهده وزارت ارتباطات اســت، خدمات 
این شبکه که روی زیرســاخت جاری می شود، شامل 

پیام رسان ها، نقشه، موتور جســت وجو، ایمیل است و 
لایه ی محتوا هم بر عهده ی بخش های مختلف اســت 
و تقریباً تمامی دســتگاه ها را درگیر می کند. بنابراین 
اگرچه بخش زیرساختی و اساس شبکه ملی اطلاعات 
باید توســط وزارت ارتباطات تأمین شود، اما درنهایت 
تکمیل شبکه ملی اطلاعات همکاری بخش های مختلف 

را می طلبد.  
استفاده از شــبکه ملی اطلاعات مزیت هایی داشته که 
از آن جمله می توان به افزایــش کیفیت و کاهش نرخ 
استفاده از اینترنت داخلی در مقایسه با اینترنت خارجی 
اشــاره کرد و از آنجایی که بخش اعظمی از اســتفاده 
کاربران اینترنتی مشــاهده و دانلود فایل های ویدئویی 
است که با استفاده از شبکه ملی این بخش هم با کیفیت 
و سرعت بهتری ارائه می شود و افزایش استفاده کاربران 

از اینترنت ملی را هم در پی داشته است.
در طول ســالها روســتاها و مناطق دور افتاده ای که از 
دسترسی به اینترنت محروم بودند، به واسطه این پروژه 
و اقدامات دولت گذشته به اینترنت متصل شده اند اما در 
طول دو سال گذشته تعداد روستاهای متصل به شبکه 
ملی اطلاعات افزایش یافته است؛ درواقع از ابتدای شروع 
به کار دولت سیزدهم تاکنون قریب به ۵۰۰۰ روستای 
با جمعیت بیــش از ۲۰ خانوار به اینترنت پرســرعت 
متصل شده اند و ۳۰۰۰ روستا باقی مانده است که این 
روستاها نیز تا پایان ســال به اینترنت پر سرعت متصل 

خواهند شد.  

عمده روســتاهایی که پوشــش اینترنت در آنها برقرار 
شده است، جزو روستاهایی هســتند که از نظر وجود 
زیرساخت هایی مانند جاده، برق و زیرساخت شبکه که 
الزامات ایجاد پوشش اینترنت است، در مضیقه بوده اند 
که این موضوع هم ســختی و هم هزینه اجرای پروژه را 
به طرز قابل توجهی افزایش داده است. در همین رابطه 
عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در 
سفر به استان قزوین اعلام کرد: بر اساس مصوبه شورای 
عالی فضــای مجازی تا ســال ۱۴۰۴ بایــد 8۰ درصد 
خانوارها و ۱۰۰ درصد کسب وکارها با متوسط سرعت ۲۵ 

مگابیت  برثانیه به اینترنت متصل شوند. وی بیان کرد: 
شبکه ملی اطلاعات باید پرســرعت، باکیفیت و دارای 
محتوای بومی جذاب و متنوع باشــد که مقرر شــده تا 
پایان سال جاری پیشرفت این شبکه به ۷۵ درصد برسد 
و بخش قابل توجهی از مردم ایران به فیبر نوری متصل 
شــوند. زارع پور همچنین تأکید کرد در کشورهایی به 
وسعت جمهوری اسلامی اجرای طرح شبکه اطلاعات 
۱۰ سال زمان نیاز دارد که قصد دارند این حجم از کار را 
تا پایان سال ۱۴۰۴ انجام دهند و در این مسیر نیازمند 

همراهی شهرداری ها هستند.  

وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعاتخبرداد:

تکمیل شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال ۱۴۰۴
News kasbokar@gmail.com

سری جدید آیفون ۱۵ فاقد مدلی با اندازه صفحه کمتر 
از شش اینچ است اما چرا اپل گوشی »مینی« را حذف 
کرد با اینکه بعضی از مشــتریان آیفون، آن را دوست 

داشتند.
اپل آیفون ۱۲ مینی را در ســال ۲۰۲۰ پس از سال ها 
درخواســت طرفداران آیفــون از این شــرکت برای 
عرضه یک گوشــی با صفحه نمایش کوچک مجهز به 
جدیدترین ویژگی ها، ارائه کــرد. وقتی اپل این کار را 
انجام داد، تصور می رفت که عرضه شکل کوچک، برای 
چند سال ادامه خواهد داشــت، اما عرضه این مدل با 
رونمایی ســری آیفون ۱۴ در ســال ۲۰۲۲، ظاهرا به 
یک باره قطع شد. پس از عرضه سری آیفون ۱۵، اپل، 
آخرین گوشی را که مشخصات یک گوشی »مینی« را 

داشت، حذف کرد.
طبــق داده های جمع آوری  شــده توســط شــرکت 
CIRP، نگرانی ها ابتدا زمانی بــه وجود آمد که ظاهرا 

آیفون ۱۲ مینی آن طور که اپل انتظار داشــت، فروش 
نداشــت و از فروش آیفون ۱۲ در آمریــکا در اکتبر و 
نوامبر ســال ۲۰۲۰، تنها شــش درصد سهم داشت. 
بررســی شــرکت تحقیقاتی کانترپوینت نشــان داد 
آیفون ۱۲ مینی، تنها پنج درصد از کل فروش آیفون 
 ۱۲ را در آمریــکا در نیمه اول ژانویــه ۲۰۲۱ به خود

 اختصاص داد.
تحلیلگران بانک مورگان استنلی بر این باورند که اپل 
تصمیم گرفــت تولید آیفون ۱۲ مینــی را دو میلیون 
دســتگاه کاهش دهد تا ظرفیت تولید بیشتری برای 
مدل محبوب تر آیفون ۱۲ پرو ایجاد کند. یک گزارش 
تایوانی که از منابع زنجیره تامین نقل قول کرده بود و 
بر اساس آن، تقاضای زیاد برای  مدل های  آیفون ۱۲ 
پرو در چین باعث شد اپل عرضه دستگاه های گران تر 

خود را افزایش دهد، منعکس کننده این واقعیت است.
در آوریل سال ۲۰۲۲، شرکت CIRP داده های بیشتری 
منتشــر کرد که نشــان می داد آیفون ۱۳ مینی، تنها 
ســه درصد از فروش آیفون ۱۳ را بــه خود اختصاص 
داده اســت که نصف فروش آیفون ۱۲ مینی بود. این 
فروش ضعیف احتمالا دلیل اصلــی پایان عمر آیفون 
»مینی« بوده اســت. با لاین آیفــون ۱۴، اپل تصمیم 
گرفت دســتگاه »مینی« را با دستگاه »پلاس« کاملا 
جدید جایگزیــن کند که بــا اندازه صفحــه نمایش 
 ۶.۷ اینچــی مدل های  بالاتر »پــرو مکس« مطابقت 

داشت.
 از برخی جهات، »پــلاس«، منعکس کننده »مینی« 
بوده و جدیدترین ویژگی هــای آیفون را در اندازه های 
مختلف صفحه نمایش، ارائه می دهد. به جای ارائه یک 

گزینه صفحه نمایش کوچک ســبک وزن، مشتریان 
اکنون می توانند باطری حتی بزرگتر و صفحه نمایش 
۶.۷ اینچی را انتخاب کنند که مشــابه اندازه ای است 
که مشتریان مدل »پرو مکس« با قیمت ۱۱۹۹ دلار، 
بیش از پنج ســال اســت که به آن عــادت کرده اند، 
 اما در مدل »پــلاس«، با قیمت مناســبتر 8۹۹ دلار 

عرضه می شود.
بر اســاس گزارش مک رومرز، طبق شــایعاتی، هیچ 
برنامه ای برای احیای »مینی« آیفون در خط تولید اپل 
وجود ندارد. انتظار می رود صفحه نمایش کوچک ترین 
آیفون های در دست ســاخت، مانند آیفون ۱۶ و نسل 
چهارم آیفــون  SE،   در انــدازه ۶.۱ اینچ باشــد. در 
مقابل، انتظار می رود اندازه صفحــه نمایش برخی از 
دستگاه های آینده مانند آیفون ۱۶ پرو و آیفون ۱۶ پرو 
مکس، حتی بزرگ تر شده و به ترتیب به ۶.۳ و ۶.۹ اینچ 

افزایش پیدا کنند.

گزارش اسپید تست نشان می دهد در آگوست ۲۰۲۳ 
میلادی میانه ســرعت اینترنت موبایــل و ثابت ایران 
نســبت به ماه قبل کاهش قابل توجهی داشته است. 
گزارش جدید وب سایت اســپید تست نشان می دهد 
در آگوســت ۲۰۲۳ میــلادی میانه ســرعت جهانی 
اینترنت موبایل ۴۳.۲۰ و میانه سرعت جهانی اینترنت 
ثابت 8۲.۷۷ گیگابیت برثانیه بوده است. این در حالی 
است که میانه سرعت اینترنت موبایل و ثابت جهان در 
جولای )ماه گذشته میلادی( به ترتیب ۴۲.۳۵ و 8۲.۵۶ 

مگابیت برثانیه بوده است.
طبق این گزارش میانه سرعت اینترنت موبایل ایران در 
هشتمین ماه ۲۰۲۳ میلادی، ۳۱.۳۳ مگابیت برثانیه و 
جایگاه آن در رده بندی کشورهایی با بیشترین میزان 
این شاخص رده ۷۲ اعلام شده است. این جایگاه حاکی 
از سقوط ۵ پله ای ایران در این رده بندی است. از سوی 
دیگر میانه ســرعت اینترنت ثابت ایران نیز در همین 

بازه ۱۱.۹۲ مگابیت برثانیه و جایگاه آن در رده بندی 
کشورها با ۴ پله سقوط، رده ۱۵۲ اعلام شده است.

طبق گزارش اسپید تست در ماه جولای میانه سرعت 
اینترنت موبایل کشور ۳۳.۴۴ مگابیت برثانیه و میانه 
سرعت اینترنت ثابته ۱۲.۱۱ مگابیت بر ثانیه بوده است. 
ماه گذشــته، جایگاه ایران در رده بندی کشورهایی با 
بیشترین میانه ســرعت اینترنت موبایل در جهان ۶۷ 
بود که نســبت به ماه قبل از آن )ژوئن( هیچ تغییری 
نکرده بود. اما جایگاه کشور در رده بندی کشورهایی با 
بیشترین اینترنت ثابت جهان با ۳ پله سقوط نسبت به 

ماه قبل رده ۱۴8 اعلام شده بود.
در رده بندی اسپید تست از کشــورهایی با بیشترین 
میانه سرعت اینترنت موبایل جهان در آگوست ۲۰۲۳، 
امارات متحده عربی )۲۱۰.8۹ مگابیت برثانیه(، قطر 
)۱۹۲.۷۱ مگابیت برثانیه( و کویت )۱۵۳.8۶ مگابیت 
برثانیه( به ترتیب در رده های نخســت تا ســوم قرار 

گرفتندو جایگاه آنها نســبت به مــاه جولای تغییری 
نکرده است.

در رده هــای چهارم، پنجم و ششــم بــه ترتیب نروژ 
)۱۳۴.۴۵ مگابیت برثانیــه(، دانمارک )۱۲۴ مگابیت 
برثانیه( و چین )۱۲۲.8۹ مگابیت برثانیه( قرار دارند. 
نروژ ۲ پله، دانمــارک ۵ و چین ۶ پله در این رده بندی 
نسبت به ماه قبل صعود کرده اند. اما در رده هفتم کره 
جنوبی با ۲ پله ســقوط نســبت به ماه قبل و اینترنت 
موبایلی با میانه سرعت ۱۲۰.۰8 مگابیت برثانیه قرار 
دارد. در رده هشــتم نیز مــاکائ و)۱۱۲.۳۳ مگابیت 
برثانیه( قرار دارد و جایگاه آن نسبت به ماه قبل ۳ پله 
رشد کرده است. در رده های نهم و دهم به ترتیب ایسلند 
)۱۱۰.۰۲ مگابیت برثانیه( و هلند )۱۰۷.۴۲ مگابیت 
برثانیه( قــرار دارند. جایگاه هر کدام از این کشــورها 
در رده بندی کشورهایی با بیشترین سرعت اینترنت 

موبایل یک پله سقوط کرده است.

یکی از نکات جالب در رده بندی کشورهایی با بیشترین 
اینترنت ثابت، تثبیت جایگاه یکم تا نهم این فهرست 
اســت. به عبارت دیگر رتبه های یکم تا نهم فهرست 
آگوست ۲۰۲۳ میلادی هیچ تغییری نسبت به جولای 
)ماه قبل( ندارند. طبق این گزارش سنگاپور )۲۵۴.۶۵ 
مگابیت برثانیه( در جایگاه یکم، هنگ کنگ )۲۴۳.۵۹ 
مگابیت برثانیه( دوم، شیلی )۲۴۰.۴۳ مگابیت برثانیه( 
سوم، امارات متحده عربی )۲۴۰.۲۵ مگابیت برثانیه( 
چهارم، تایلند )۲۱۲.۶8 مگابیت برثانیه( پنجم، آمریکا 
)۲۱۰. ۴۰ مگابیت برثانیه( ششــم، چین )۲۰۰.۵۳ 
مگابیت برثانیه( هفتم، دانمــارک )۱۹۹.۵۰ مگابیت 
برثانیه( هشتم و اسپانیا )۱۷۶.۷۴ مگابیت برثانیه( در 

رده نهم قرار دارند.
در رده دهم این فهرست نیز ایســلند با میانه سرعت 
اینترنت ثابــت ۱۷۳.۴۵ مگابیت برثانیــه قرار دارد و 

جایگاه آن نسبت به ماه قبل 8 پله صعود کرده است.

عدم دسترســی به دادگان صنعتی، عدم شــفافیت بازار 
و ضعف در رقابتی بودن بازار و شــناخت ناکافی مدیران 
صنعتی از ظرفیتهای هوش مصنوعــی از جمله مواردی 
بود که در نشست هوش مصنوعی در صنایع مطرح شد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، نشست  »هوش مصنوعی در صنایع و معادن« با 
همکاری ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک 
و کمیسیون هوش مصنوعی و علم داده نظام صنفی رایانه ای 
برگزار شد. در ابتدای این نشست، رشاد حسینی، دبیر ستاد 
توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک ضمن خیر 
مقدم به مهمانان به تشریح اولویت های برنامه های ستاد 
پرداخت و گفت: از جمله این برنامه ها می توان به حمایت از 
طرح های توسعه فناوری در قالب طرح های همکاری میان 
دانشگاه ها، شرکت های دانش بنیان و صنعتی، حمایت از 
پروژه های تحقیق و توسعه صنایع و شرکت های بزرگ با 
استفاده از ظرفیت اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه اشاره کرد.
دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک، 
حمایت از طرح های تجاری سازی فناوری متناسب با نیاز 
های جامعه و اقتصاد، حمایت از برنامه های شــتابدهی، 
مراکز نوآوری تخصصی، مشارکت در تدوین و به روز رسانی 
استانداردهای مرتبط با فناوری، حمایت از توسعه و ارتقاء 
هدفمند زیرساخت های تخصصی فناوری های اولویت دار و 
فعالیتهای ترویجی، فرهنگسازی و پذیرش فناوری، پایش 
و رصد فناوری در کشور را از دیگر برنامه های ستاد برشمرد.
حسینی تاکید کرد: راه حل توسعه سریع فناوری در کشور، 
تحریک سمت تقاضا است به طوری که شرکت های صنعتی، 

مالی و تجاری ترغیب به اعلام نیازها شــوند تا شرکتهای 
دانش بنیان و هسته های نوآور بتوانند برای آن نیازها راه 
حل ارایه نمایند. در ادامه نشست، میهمانان به طرح نقطه 
نظرات و موانع حوزه فعالیت خود در ارتباط با فناوری هوش 
مصنوعی و رباتیک پرداختند که از جملــه آنها می توان 
به عدم دسترســی به دادگان صنعتی، جذب و نگهداشت 
منابع انسانی، عدم شفافیت بازار و ضعف در رقابتی بودن 
بازار، فرآیند اخذ مجوزهای مختلف از جمله مجوز پدافند 
غیر عامل و مجوز افتا، نیاز به مشــارکت جدی نهادهای 
حاکمیتی برای اعتمادسازی، مکلف سازی و تسهیل گری، 
عدم وجود آزمایشگاه های تخصصی ارزیابی و اعتبارسنجی 
محصولات و خدمات هوش مصنوعی، عدم ظرفیت سازی 
برای پروژه های هوشمندسازی و هوش مصنوعی و شناخت 
ناکافی مدیران صنعتی از قابلیت ها، ظرفیت ها و راه کارهای 
هوش مصنوعی اشــاره کرد. در بخش جمع بندی، هادی 
عاشری، معاون ســتاد با بیان اینکه توسعه فناوری هوش 
مصنوعی و رباتیک هدف اصلی ســتاد اســت، حمایت از 
شرکت های خصوصی در بخش توسعه علم و فناوری را از 
وظایف اصلی ستاد برشمرد. وی با نقل جمله ای از زنده یاد 
سعید کاظمی آشــتیانی که گفته بود »امروز ما موثریم و 
فردا اثری از ما خواهد بود؛ تلاش کنیم فردا اثر خوبی به جا 
بگذاریم« اظهار امیدواری کرد که با تعامل موثر بین ستاد 
توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک، ستادهای 
اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و شرکت های فعال بتوان 
به دستاوردهای خوبی در حوزه ارتباط با صنعت و تحریک 

سمت تقاضا رسید.

معاون سیاستگذاری و توســعه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تاکید کرد که اقتصاد 
مبتنی بر دارایی نامشهود دانشــی، اقتصاد دانش بنیان را 

معنی می کند.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، مهدی 
الیاســی گفت: در حوزه اقتصاد دانش بنیان با بلوغی که 
طی دو دهه اخیر داشــته ایم، به جایی رسیده ایم که هم 
اکنون با یک جثه اقتصادی قابل مبادله و تجارت پذیر بر 
مبنای دانش روبرو هستیم. به این معنا که در حال حاضر 
حجم دارایی نامشهود شرکت های دانش بنیان که بیش 
از هشت هزار شرکت هستند، کاملا بر دارایی مشهود آن ها 
برتری دارد؛ البته این دارایی ها باید هم قابل تقویم باشد و 

هم قابل تجارت.
وی با تاکید بر اینکه باید از دو بعد موضوع حوزه دارایی های 
نامشهود در کشور ساماندهی شود، اظهار داشت:  یک جنبه 
تجارت دانش و همکاری دانشی و جنبه دیگر سرمایه گذاری 
مشترک و مبادلات فناوری و انتقال فناوری است و این ها 
موضوعاتی بوده که همیشه با طرف  های خارجی مطرح 
کرده ایم. مواردی بوده که یک طــرف خارجی تمایل به 
همکاری با ایران در جهت انتقال فناوری داشته است؛ ولی 
ما ناچار بوده ایم با مشارکت سازمان سرمایه گذاری خارجی  
کشور، وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان برنامه و بودجه یک 
نگاشت، برنامه و مدل ارزیابی برای سرمایه  خارجی که به 

داخل می آید، تهیه و تدوین کنیم.
الیاسی خاطرنشــان کرد: امروزه خوشــبختانه به جایی 

رسیده ایم که در تبادلات داخل به داخل و حتی تبادلات 
شــرکت های دانش بنیان که در معرض صادرات هستند 
با مفهوم ارزش گذاری، تقویم دارایی و تعیین نظام ارزش 
گذاری دارایی نامشهود روبرو هستیم. این یک بعد موضوع 
است؛ بنابراین ما در تبادلات داخلی و تبادلات بین المللی از 

صادرات تحقق این را موضوع می خواهیم.
وی، بعد دیگر را نگاه دارایی به دانش برای قیمت شرکت ها، 
قیمت گذاری، بورس، تسهیلات، ضمانت و وثیقه گذاری 
دانســت و گفت: الان دقیقا در جایی هستیم که مفهومی 
به اسم ارزش گذاری دارایی نامشهود کاملا عملیاتی است. 
به عبارت دیگر تا حدود ۱۰ ســال پیش در کتاب ها از این 
موضوع صحبت می شد یا به عنوان یک عرف بین المللی 
مطرح می شد، اما امروزه در کشورمان در نقطه عملیات، با 

این چالش روبرو هستیم.
معاون سیاستگذاری و توســعه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ادامه اضافه کرد: 
با تجربه ای که در چند سال اخیر درخصوص نظام ارزش 
گذاری دارایی نامشهود در بعد سرمایه گذاری خارجی کسب 
کرده ایم، چند کار مهم در اکوسیستم اقتصاد دانش بنیان 
کشور با مشارکت ذی نفعان اصلی موضوع که وزارت اقتصاد 
و قوه قضاییه هستند، انجام شده است. الیاسی در توضیح 
یکی از اقدامات انجام شده گفت: در ساختار دارایی شرکت ها 
و استاندارد شماره ۱۷ سازمان حسابرسی به عنوان مرجع 
قیمت گذاری و ورود دارایی ها در ترازنامه، صورتحساب سود 
و زیان و تمام مبادلات حسابرسی و در واقع ارزش گذاری 

شرکت ها یک رهنمودی اضافه شده است.

چرا آیفون ۱۵ مینی عرضه نشد؟

کاهش رتبه جهانی ایران در سرعت اینترنت موبایل و ثابت

اقتصاد دانش بنیان، اقتصاد مبتنی بر دارایی نامشهود دانشی استشناخت ناکافی از ظرفیتهای هوش مصنوعی
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رئيس سازمان حفظ نباتات كشور از حذف 19 سم پرخطر از چرخه 
مصرف بخش كشاورزي در سال گذشته و اصلاح 25 سم مصرفي اين 
بخش خبر داد و گفت: اميدواريم تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز 

سموم در كشور نداشته باشيم. 
به گزارش تســنيم، محمدعلي باغســتاني با اعــلام اين مطلب در 

سي وششــمين ســمينار ســالانه حفظ نباتات افزود: در راستاي 
ساماندهي و نظارت بر توليد، واردات و توزيع سموم در فروشگاه ها، 

انجمن توزيع كنندگان سموم تشكيل مي شود. 
باغستاني اظهار داشــت: با اجراي طرح ســاماندهي سموم، تعداد 

فروشگاه هاي مجاز به 4500 باب افزايش يافته است. 

وي ابراز اميدواري كرد تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز سموم در 
كشور نداشته باشيم. 

رئيس سازمان حفظ نباتات كشور گفت: در پي اقدامات اين سازمان 
در زمينه رفع موانع صادرات محصولات باغي طي 2 سال اخير، موانع 

صادرات انار ايران به كشور كره رفع شده است. 

استفاده از 19 سم پر خطر ممنوع شد

در كشــور مــا بــه دليل 
قيمت بالاي گوشت قرمز، 
سرانه مصرف آن پايين تر 
از كشــورهاي ديگر است 
با اين وجود جالب اســت 
بدانيــد توليد كننــدگان اين گوشــت هاي گران 
قيمتي كه همه از گراني آن مي نالنــد، تقريبا در 
معرض ورشكســتگي قرار دارنــد. پرواربندي در 
كشور ما در شرايطي قرار دارد كه از نظر اقتصادي 
اصلا براي ايــن توليد كنندگان صرفــه اقتصادي 
ندارد و ســود اصلي گراني گوشــت را واسطه ها 
مي برند. بــه همين دليل برخــي توليد كنندگان 
معتقدند اگر روال پرواربندي به همين گونه ادامه 
يابد و توليد كنندگان گوشــت قرمز در كشــور از 
نظر مالي در همين وضع باشــند تا 10 سال ديگر 
 كسي به صورت صنعتي در كشور ما به اين حرفه 

نخواهد پرداخت. 

تفاوت 3 برابري قيمت از پرواربندي تا 
قصابي

تفاوت فاحشي بين قيمت گوشت خريداري شده 
از پرواربندان و قيمــت عرضه به مردم وجود دارد. 
حاصل دسترنج ماه ها تلاش و زحمت دامداران با 
قيمتي بسيار نازل از آنها خريداري شده و در بازار 
تقريبا به 3 برابر قيمت به مردم فروخته مي شــود. 
منصور خلج از دامداراني كه توليد كننده گوشــت 
قرمز در كشور هستند، در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: در حال حاضر در تهران و شهرستان هاي آن 
قيمت گوشــت دام زنده كه از پرواربندها خريده 

مي شــود، چيزي حدود 9هزار و 500 تا 10هزار 
تومان است. درحالي كه گوشتي كه در سطح شهر 
به مردم عرضه مي شــود،  كيلويي 28 هزار تومان 
است. وي در ادامه گفت: متاســفانه همه ترجيح 
مي دهند بــه جاي فعاليت اقتصــادي توليدي در 
كشور به كار دلالي و واســطه گري بپردازند و اين 
مساله در اين حرفه بيداد مي كند. وي عامل اصلي 
جولان دلالان را كمبود نقدينگي توليد كننده ها و 
دامداران دانســت و افزود: هرچند امسال به سبب 
فراواني و قيمت مناســب نهاده هاي دامي، ما در 
وضعيت بهتري نسبت به ســال قبل قرار داريم و 
قيمت هاي تمام شده براي ما كمتر شده است اما 
در كل در اين حرفه دامدار بايد هزينه هايي را صرف 

علوفه و واكسن ونگهداري دام ها كند كه بسيار بالا 
هستند ولي در پايان،  واسطه ها به راحتي و بدون 
هيچ زحمتــي دام ها را با قيمــت پايين مي خرند. 
دامداران هم به دليل كمبود نقدينگي ونياز مالي 
ناچارند عملا بــه عنوان كارگران اين واســطه ها 
در آيند و هرســاله بدون هيچ چون وچرايي دام ها 

ي شان را به آنها بفروشند.

واحد هاي صنعتــي پرواربندي در حال 
تعطيلي

وي درادامه گفت به دليل هميــن ضرر و زيان ها 
كسي به غير از روستاييان و عشايري كه به صورت 
كاملا سنتي دامداري مي كنند، به اين حرفه راغب 

نيستند. در حالي كه كشــور ما به دليل نياز بالا به 
گوشت وارداتي، مي تواند بازار خوبي براي گوشت 
 باشــد. وي درباره حمايت و برنامــه دولت گفت: 
مــا به طــور كامــل ازدولــت نااميد هســتيم و 
حتــي ترجيــح مي دهيم بــا وجود مشــكلات 
زيادمــان دولت اصــلا وارد نشــود زيــرا تجربه 
نشــان داده اســت كــه در هر محصولــي دولت 
ورود پيــدا كرده، شــرايط بــراي توليد كننده ها 
بدتر شــد. وي علــت ايــن مســاله را ناآگاهي و 
 بي تجربگي كســاني دانســت كه در اين زمينه ها 
مشــغول برنامه ريــزي هســتند. وي افــزود: 
مــا در اســتان تهــران بــه مراتــب شــرايط 
 بهتري نســبت به پرواربنــدان در اســتان هاي 

ديگر داريم. 
خلج بيان كرد: در كشــور ژاپن ســود تسهيلاتي 
كه به كشــاورزان و دامداران داده مي شود چيزي 
حدود 0/2 درصد اســت. چيزي كه ما خواب آن 

را مي بينيم.
 علاوه بــر اين وام هــاي 5تا 15 ســاله بــه آنها 
كمــك مي كنــد تــا توليد خــود را بــه صورت 
كامــلا صنعتي و حرفــه اي دنبال كننــد و با بالا 
 رفتن توان مالي شــان ديگر وابســته به دلال ها 

نباشند. 
عليرضا عزيز اللهي، مديرعامــل اتحاديه دامداران 
نيز با بيان اينكه شــرايط توليدكنندگان گوشت 
قرمــز از توليد كنندگان شــير خام بدتر اســت، 
ميزان توليد گوشــت قرمز را 900 هزار تن اعلام 
 كرد. چيزي كــه در مقابل زحمــات و هزينه آنان 

واقعا ناچيز است. 

»كسبوكار«وضعيتتوليدگوشتقرمزدركشوررابررسيميكند

پرواربندي صنعتي در گرداب كمبود  نقدينگي

روسيهبهجايتركيهموادغذايي
راازايرانميخرد

با ايجاد تنش در روابط بين روســيه وتركيه، 
كشور روسيه اجازه ورود بسياري از تجار تركيه 
را به اين كشــور نداد و در اقدامــي از واردات 
مواد غذايي اين كشــور جلو گيري كرد. يك 
مقام شهر كراسنودار روســيه گفت: روسيه 
مي تواند توقف واردات مــواد غذايي از تركيه 
را با كالاهــاي وارداتي از ايــران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها جبران كند. به گزارش 
تســنيم، دپارتمان مصرف كنندگان شــهر 
كراسنودار روســيه اعلام كرد: منطقه كوبان 
روســيه مي تواند كمبود وجود مــواد غذايي 
ترك را با كالاهاي وارداتي از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها تامين كند. بر اساس 
گفته يك منبع آگاه در اين دپارتمان، در 6 ماه 
گذشــته تركيه حدود 90 هزار تن مركبات، 
150 تن سيب زميني، 30 تن پياز و سير و 10 
تن خيار به منطقه كوبان روسيه صادر كرده 
اســت. اين منبع آگاه گفت: »ما نمي توانيم 
بگوييم كه تحريم كالاهاي ترك تاثيري منفي 
بر وضعيت اقتصادي منطقه خواهد گذاشت. 
حداقل نمايندگان تجاري و به ويژه بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ عمده فروشــي كــه ميوه و 
سبزيجات را از خارج وارد مي كنند، تامين كالا 

از ديگر كشورها را آغاز كرده اند.«
وي افزود، به ويــژه در كوتاه مدت اين منطقه 
مي توانــد محصولات ضــروري مــورد نياز 
مصرف كنندگان خود را از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا، ازبكستان، مراكش، آفريقاي جنوبي، 
آرژانتين، مصر و چين تامين كند. كوبان داراي 

روابط تجاري با اين كشورهاست. 

خبر

قاچاق5تنپياززعفران
مديركل دفتر مبارزه با قاچاق كالاهاي هدف 
ســتاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، از 
قاچاق بيش از 5 تن پياز زعفران در نيمه اول 
سال به ويژه به كشور افغانســتان خبر داد و 
اعلام كرد: با توجه به قاچاق شــير خشك، به 
مردم هشدار مي دهيم از خريد اين محصول 
از بقالي ها و دستفروشــي ها خودداري كنند 
و شماره بهداشــتي محصول مورد توجه قرار 

گيرد. 
به گزارش ايســنا، عباس نخعي در نشستي 
خبري با بيان اينكه كشفيات محصولات باغي 
به ويژه مركبات در سه ماهه ابتدايي سال بالا 
بود، اظهار كرد: اين كشفيات در سه ماهه دوم 
ســال كاهش يافت و همزمان طرح هايي كه 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا در استان هاي هدف 
انجام داد منجر به كاهش قاچاق مركبات به 
ويژه در مرزهاي جنوبي شد. وي با بيان اينكه 
در محصولات زراعي شاهد رشد قاچاق بوديم، 
افزود: محصولاتي مثــل برنج، انواع حبوبات، 
بادام زميني، ســير، كنجد و انــواع گياهان 
دارويي مجموعا حدود 5ميليون و 210 هزار 
كيلوگرم در نيمه اول سال جاري كشف شد 
و بيشترين ميزان را برنج با 3ميليون و 507 
كيلوگرم به خود اختصاص داد. نخعي با بيان 
اينكه در نيمه ابتداي سال 320 هزار كيلوگرم 
پرتقال، 147 هــزار كيلوگرم ليموترش و 56 
هزار و 400كيلوگرم نارنگي كشــف شد، از 
معدوم شــدن 100 درصد اين اقلام خبر داد 
و بيان كرد: با توجه به مــاده 12 قانون حفظ 
نباتات و با اعــلام نظر مراجــع مربوطه اين 
مركبات معدوم شــدند، چون مطابق قانون 
هرگونه مركباتي كه وارد كشور مي شود بايد 
مبدا توليــدي آن مورد تاييد قــرار گرفته و 
شرايط حمل آن نيز مهم است و ساير فاكتورها 
نيز از نظر آلوده نبودن بايــد مورد تاييد قرار 
گيرد. ضمن اينكه بــا مركبات معمولا مگس 
مديترانه اي نيز وارد مي شــود؛ بنابراين از دو 
منظر كه يكي براي مــردم و ديگري امكان 
آلودگي  باغات است مجبوريم كه اين مركبات 

را معدوم كنيم. 

آزادســازيقيمتنــانبراي
ارتقايكيفيت

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
پيشنهاد آزادســازي قيمت نان براي ارتقاي 
كيفيت و حمايت از توليدكنندگان زنجيره توليد 
گندم تا نان است. علي قنبري افزود: هم اكنون 
به دليل »دوگانگي قيمت ها بين گندم، آرد و 
نان« همه توليدكنندگان اين زنجيره از جمله 
گندمكاران، كارخانجات آرد و نانوايي ها ناراضي 
هستند و انتظار دارند در ازاي افزايش كيفيت 
نان، قيمت اين محصولات نيــز افزايش يابد 
درحالي كه مصرف كنندگان نيز از كيفيت بد 
نان گله مندند. به گزارش ايرنا، وي اظهار داشت: 
بنابراين هركيلوگرم گندم با قيمت يك هزار و 
155 تومان از كشاورزان خريداري و با توجه به 
فرآوري و هزينه هاي جانبي كيلويي يك هزار 
و250 تومان تمام مي شود؛ درنهايت هركيلوگرم 
آرد با نرخ 665 تومان در اختيار نانوايي ها قرار 
مي گيرد كه بيانگر مابه التفاوت قابل توجهي 
اســت. وي اضافه كرد: همچنين قيمت تمام 
شده گندم وارداتي نسبت به گندم توليد داخل 
پايين تر است بنابراين زمينه براي سوءاستفاده 
برخي فراهم مي شود تا گندم وارداتي را به جاي 
گندم توليد داخل به عنوان خريد تضميني به 
فروش برســانند. وي ادامه داد: از سوي ديگر 
باوجود نظارت هاي شديد و برگزاري دوره هاي 
آموزشي و بهداشتي، همچنان نان بي كيفيت 
به دســت مصرف كنندگان مي رســد؛ آن هم 
درحالي كه دولت سالانه بيش از 5 هزار ميليارد 
تومان يارانه براي نان مي پــردازد. وي تصريح 
كرد: بنابراين براي اين روش بايد يارانه 5 هزار 
ميليارد توماني دولت حذف شود و از محل اين 
صرفه جويي حدود 3 هــزار ميليارد تومان به 
شكل مستقيم در يارانه نان اقشار آسيب پذير 

تزريق شود. 

اخبار

كشاورزي

در نظر بســياري از ما اســب يك حيوان لوكس و 
اشرافي اســت كه افراد ثروتمند براي تفريح خود، 
نگهداري مي كننــد و عده معــدودي به پرورش 
و مســابقات اســب علاقه مند هســتند، درحالي 
كه چنين نيســت و در بســياري از اســتان هاي 
كشور،خريد و فروش اسب امری مرسوم است. در 
كشور ما قيمت اســب از يك ميليون تومان شروع 
می شود و در برخی از موارد به  2 ميليارد تومان نيز 
می رسد. يعني شما مي توانيد با يك ميليون تومان 
صاحب اسب شــويد و اين ورزش را دنبال كنيد. 
ورزشي كه به قول اسب سواران، از لذت بخش ترين 
ورزش هاي دنياســت. به گفته پرورش دهندگان 
اســب پرورش و معاملات اين حيوان دركشور ما 
ســود خوبي دارد. به ويژه در اســتان هايي كه از 
ديربازبا اسب و اسب سواري آشنايي داشته اند و به 

اين ورزش علاقه فراواني دارند. 

رونق فروش اسب با برگزاري مسابقات 
بيشتر

استان خراسان شمالي از جمله استان هايي است 
كه به سبب علاقه مردم به اسب سواري و مسابقات 
آن، در آن عده زيادي به كار پرورش اسب مشغول 
هستند. آنا نفس انفاس از پرورش دهندگان اسب 
در اين استان در مورد اين حرفه به »كسب وكار« 
گفت: درآمد خريد و فروش اسب به نژادي بستگي 
دارد كه ما پرورش مي دهيم. بهترين نژاد اســب، 
اســب تركمن اســت كه در ايران پــرورش داده 
مي شود. وي با اشاره به اينكه اين شغل در خانواده 
او به صورت آبا و اجدادي بوده است، گفت: بيشتر 
پرورش دهندگان در تعداد كم به اين كار مشغول 
هســتند. يعني حدود 10 تا 12 اســب. اما بعضي 
به صورت گســترده و در تعداد 150 تا 200 اسب 
نيز پرورش مي دهنــد. وي درباره هزينه نگهداري 
اســب ها گفت: در حال حاضر از 7 اسب نگهداري 
مي كنم كــه روزانه چيزي حــدود 20 تا 30 هزار 
تومان هزينه علوفه آنها مي شود. وي درباره وضعيت 
مسابقات اسب سواري در كشور گفت: سود اصلي 
اسب در همين مسابقات و جوايز تعيين شده براي 
آن است. در شــهر گنبد كاووس هر هفته كورس 
اسب دواني برگزار مي شود و استقبال خوبي نيز از 
آن مي شود. وي در ادامه گفت: البته اين مسابقات 
فعلا در حد اســتاني اســت و برا ي همه شناخته 
شده نيســت. به همين دليل بايد با حمايت دولت 
مســابقاتي در حد وســيع تر برگزار شود تا ضمن 
شناخته شــدن اين ورزش و اســتقبال بيشتر از 
آن، پرورش دهندگان نيز بيشــتر شناخته شوند و 

اسب هاي ما در سطح رقابت بالاتري قرار بگيرد. 

اسب هاي تركمن؛ ظرفيت بالاي جذب 
توريست 

اين توليدكننده در ادامه گفت: به دليل نژاد خوب 
اسب هاي تركمن در ايران، ما ظرفيت بالايي براي 
جذب توريســت داريم و در حال حاضر دوستان 
ما بعضي گردشــگران خارجي را بــراي ديدن از 
اسب اصيل تركمن به شهرهاي ما مي آورند وآنها 
علاقه زيادي نشــان مي دهند. حيــدري كه خود 
از علاقه مندان و فروشــندگان اســب در استان 
خوزستان است، درباره ظرفيت هاي بالا و سود هاي 

سرشــاري كه برگزاري مســابقات اسب سواري 
می تواند براي كشور داشته باشد، به »كسب وكار« 
گفت: كشور كوچك امارات سالانه ميلياردها دلار 
بابت برگزاري اين مســابقات در اين كشــور سود 
مي كند. كشــور آمريكا نيز با اصــلاح نژاد و توليد 
اسب هاي قوي براي مســابقات سود هاي بالايي را 
كســب مي كند. به همين دليل به نظر مي رسد در 
كشور ما با توجه به نژاد اصيل اسب هاي داخلي و 
علاقه مردم به اين ورزش دولت بايد توجه بيشتري 
به اين ورزش نشــان دهد. وي افزود: متاسفانه در 

حال حاضر مســابقاتي كه دولت متولي آن است 
بيشتر جنبه فاكتور سازي و رفع مسئوليت است و 
كيفيت بالايي نــدارد. وي در ادامه گفت: براي بالا 
بردن كيفيت اين مسابقات بايد زيرساخت ها فراهم 
شود تا بتوان از كشورهاي خارجي نيز براي شركت 

در اين مسابقات دعوت كرد. 

300 باشگاه سواركاري در كشور
ايران به عنــوان ميزبان مســابقات انتخابي جام 
جهاني اســب ســواري در ســال 2017انتخاب 

شده اســت. رامين شــفيعي، رئيس كميته پرش 
كنفدراسيون ســواركاري آسيا گفت: اين ميزباني 
با پيشنهاد ايران در نشست مجمع اخير فدراسيون 
جهاني سواركاري تصويب شد. وي همچنين درباره 
اينكه سواركاران ايراني در آسيا برترين سواركاران 
 به شمار مي روند، اظهار داشت: در حال حاضر ايران 
300 باشــگاه ســواركاري دارد كه در مقايسه با 
كشورهاي آســيايي در اين امر جلو تر است و اين 
نشان مي دهد كه ايران نگاهی حرفه اي نسبت به 

اين رشته ورزشي دارد. 

»كسبوكار«ازبازارخريدوفروشيكحيوانلوكسگزارشميدهد

جذب توريست با  اسب تركمن
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کار و
کارآفرینی 

پيمان فرشــچي، مديرعامل 
آركاويــژن در گفتگــو بــا 
»كســب وكار«، اهميــت 
راه انــدازي فروشــگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور 
و نقش آنها در سود و منفعت كشور را تحليل كرد. از جمله 
مزاياي اين فروشگاه ها آشنايي با سلايق گوناگون، رفع 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده، امكان بازاريابي و 
بازارســازي، معرفي كالاهاي داخلي به دنيا، قرار دادن 
توليدكنندگان كشــور در محك آزمون بازار خارجي و 
مواجهه آنها با بازار پررقابــت و ترغيت آنها براي كيفي 
كردن و رقابتي كردن كالاهاي شان است. در ادامه با طرح 

سوالاتي توضيحات ايشان را مي آوريم. 

راه اندازي فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشور 
چه منفعتي براي اقتصاد به همراه خواهد داشت؟

در دنياي امروز سرعت عمليات تجاري مالي به شدت رو 
به افزايش است. اين رويكرد در صنايع مختلف با الزاماتي 
همراه خواهد بود. همــه توليد كنندگان صنايع مختلف 
درصدد فروش كالاهاي خود هستند. بيانيه هاي ماموريت 
و چشم اندازهاي آنها در يك موضوع اشتراك دارند. توزيع 
و فروش كالا با كمترين هزينه و بيشتر كارايي و اثربخشي، 
يكي از روش هاي متداول و اثربخش در فروش كالاهاي 
مصرفي توزيع كالا در فروشگاه هاي زنجيره اي است. اين 
فروشگاه ها امكانات بسيار وسيعي در اختيار تامين كنندگان 
قرار مي دهند تا توليدكننده بتواند با مخاطب خود ارتباط 
مســتقيم برقرار كرده  و با ســلايق مختلف آشنا شود و 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده را برطرف و روش 
انتخاب كالاها را مطالعه كند؛ رنج سني ای كه از يك نوع 
كالا استفاده مي كنند را شناسايي و براي آن برنامه هاي 
تشويقي و ترغيبي ارائه كند. جنسيت و مكان جغرافيايي 
و زمان خريد را مورد مطالعــه قرار دهد، كيفيت و قيمت 
را دائما رســد كند و نتيجه را براي بالاي بردن سهم بازار 
خود از ساير رقبا مورد تجزيه و تحليل قرار دهد. امكانات 
بازاريابي و بازارســازي ای كه يك فروشــگاه  زنجيره اي 
اســتاندارد مي تواند در اختيار توليد كننــده قرار دهد، 
بي نهايت است. پس ضرورت توسعه اين فرآيند پيش روي 

 بازارهاي هدف فروش كالاهاي كم دوام و متوســط دوام 
خواهــد بــود. منفعت حضــور كشــور ما در توســعه 
فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشــور، همه مواردي 
اســت كه در بالا به آن اشاره شده اســت. علاوه بر موارد 
مطروحه فــوق هويت حضــور كالاهاي توليــد داخلي 
در فروشــگاه هاي زنجيره اي كه با نام كشــور عزيزمان 
ايران در آنجــا حضــور دارد، قطعا در توســعه كيفيت 
 و رقابت با ســاير توليد كنندگان خارجي تاثير بســزايي 

خواهد داشت. 

رونق و گسترش فروشــگاه هاي زنجيره اي چه 
كمكي به بازاريابي كالاهاي داخلي مي كند؟

وقتــي توليد كننــده داخلــي كالاهاي خــود را در 
يك شــعبه فروشــگاه زنجيره اي ايراني در خارج از 
كشــور در معرض فــروش قــرار مي دهــد، درواقع 
كيفيــت و قيمــت خــود را در مقايســه با ســاير 
 تامين كننــدگان در مقــام مقايســه مصرف كننده 
قرار داده اســت. مصرف كننده خارجي وقتي كالاي 
توليد ايــران را در فروشــگاه ايرانــي مي بيند، قطعا 
اين فرآيند را از دو جنبه مورد مداقــه قرار مي دهد؛ 
1 – به اين مي انديشــد كه اعتبــار و ارزش و كيفيت 
و قيمــت ايــن كالا به نســبت ســاير رقبــا در چه 
جايگاهــي قــرار دارد؟ 2- فرهنگ تجــارت جهاني 
كه ايــن كالا را توليــد و عرضه كرده و در فروشــگاه 
 خــود آن را به فــروش مي رســاند، در پي دســت 
يافتن به چيســت؟ اين اطلاعــات از درصد فروش و 
خروج كالاها از شلفينگ اين نوع فروشگاه ها كاملا قابل 
ارزيابي است. توليد كننده داخلي با اين نوع بازخوردها 
دائما در پي اصلاح ســاختار توليد و توزيع خود قرار 
گرفته و درنتيجــه كالاهاي توليد داخــل كم كم به 
 سمت رقابت با كالاهاي توليد شده مشابه خارجي خود

 خواهند رفت. 

كالاهاي داخلي چگونه مي توانند با برندهاي معتبر 
در اين فروشگاه ها به دنيا عرضه شوند؟

وقتــي فروشــگاه هاي زنجيــره اي ايراني شــروع 
بــه عمليــات توزيــع فــروش در ســطح جهاني 

كننــد، فضــاي قفســه هاي خــود را به صــورت 
 مديريت شــده در اختيار توليد كننــدگان داخلي
 قــرار مي دهنــد. ايــن فضــا امــكان نمايــش و 
حضور و چيدمــان در دســترس و ديد مناســب 
 كالاهــاي توليــد داخلــي را بــراي توليد كننده 

به وجود مي آورد.
 در اينجا كيفيت مناســب با قيمت مناســب است 

 كه شــرط خــروج كالا از شــلف اين فروشــگاه ها 
خواهد بود. اين رقابت ســالم و توجه به نياز حقيقي 
مصرف كننده اســت كه توليد كننــده داخلي را در 
بازار پررقابت امروز در محك آزمــون بازار خارجي 
قرار خواهــد داد.  قطعا گزارش  از فروش يا رســوب 
كالاهاي عرضه شده، توليد كننده را وادار مي كند تا 
دائما در حال بازسازي فرآيندهاي توليد خود باشد 

 تا بتوانــد در بازارهاي جهاني حضور پــردوام و مانا
 داشته باشد. 

تاكنون چه كار و اقدامي براي افتتاح فروشگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور صورت گرفته و درباره 

آن توضيح دهيد؟
طبق آخرين اطلاعاتي كه به دســت آمــده، فعلا ايران 

به صورت محدود در بازار كالاهاي مصرفي عراق و افغانستان 
 حضور دارد و اين مهم توسط بازرگانان ايراني يا پيله وري

 انجــام شــده اســت. بعضــي از شــركت هاي داخلي 
نيز اقــدام بــه افتتاح چند فروشــگاه نه چنــدان بزرگ 
در ايــن دو كشــور كرده انــد امــا بــه علت مســائل 
 خــاص منطقــه اي هنــوز موفقيــت چندانــي را 

شاهد نبوده ايم. 

پيمان فرشچي در گفتگو با »كسب وكار« از مزيت های فروشگاه هاي زنجيره اي مي گويد 

توزیع فروش در سطح جهاني

كوچكــي  اتفاق هــاي 
هستند كه بسياري مواقع 
منجر به شــروع يك كار 
بزرگ مي شــوند. خديجه 
امانــي، كارآفرين رشــته 
زنبورداري با يك اتفاق ســاده در زندگي خود به 
سمت زنبورداري رفته و به تدريج دامنه كار خود را 
گسترش داده است. وي در گفتگو با »كسب وكار« 
مهم ترين مزيت هــاي كارآفريني را رســيدن به 
استقلال، نوآوري و اشــتغالزايي دانسته و غيرت 
كارآفرينــي را مهم ترين ويژگي يــك كارآفرين 
معرفي مي كند. در ادامه ضمن ســوالاتي، فعاليت 

وي را تشريح مي كنيم. 

مختصري  در مورد كار خود توضيح دهيد و  
اينكه چگونه با اين كار آشنا  شديد؟

شروع كار زنبورداري من از اتفاقي كه در خانواده ام 
افتاد، شروع شــد كه پس از پشت سر گذاشتن آن 
اتفاق زمينه فراهم شــد و تصميــم گرفتيم داخل 
حياط خانه پدري چند كندو بگذاريم، چون درخت 
و گل و بوته زيادي داشــتيم. كم كم دنياي زيباي 
زنبورها مرا تشــويق به ازدياد آنها كرد. برادرهايم 
كمك كردند و همسرم هم مشــوقم شد و بنابراين 
تعدادكندوها را زيادتر از قبل كرديم. پس از مدتي 
براي بهتر شدن آنها، گلخانه اي خريديم و اقدام به 
كشت گياهاني داخل گلخانه كرديم. همچنين در 
آنجا استخري براي آبياري آن گياهان احداث كرديم 
و داخل اســتخر را براي پرورش ماهي مهيا كرديم 
تا هم از آن اســتفاده كنيم و هــم آب از نظر املاح 
 و... غني تر شــود. در حال حاضر هم در فكر توسعه 

بيشتر آن هستيم. 

به نظر شــما مزيت اين حرفه كه شما دنبال 
كرديــد، از لحاظ درآمدزايــي و اقتصادي 

چيست؟
به نظرم بيشترين كمكي كه با زنبورداري مي توان 
به اقتصاد كرد، اين است كه با عسل هاي خوب و با 
كيفيتي كه توليد مي كنيم، مانع ورود عســل هاي 
تقلبي به بازار شويم و اقتصاد سالمي داشته باشيم. 
من براي خــودم اهداف و چشــم اندازهاي بلند و 
زيادي تدوين كــرده ام و هنوز تا رســيدن به آنها 
فاصله زيادي دارم. يكي از اهدافم تبديل زنبورداري 

من به قطب زنبورداري در منطقه است. 

به نظر شما مشكلات عمده كارآفريني زنان 
در كشور ما چيست؟

مشكلات زنان در اين راه هنوز پابرجاست و باوجود تمام 

فرهنگ سازي هايي كه شده اما راه زيادي تا پذيرفتن 
موضوع كارآفريني زنان داريم؛ مشكلاتي اجتماعي از 
قبيل عدم حضور فعال زنان در كارهاي اقتصادي در كنار 
مردان و ... ، يا عدم گسترش سفرهاي برون شهري براي 
اهداف اقتصادي و كارآفريني زنان، مشكلات فرهنگي 
و اعتقــادات و باورهاي غلطي كه زنــان را فقط براي 
خانه داري، مادر شدن و همسر خوب بودن مي دانند نه 
چيز ديگري و دست كم گرفتن توانايي هاي زنان و باور به 
ضعيف بودن او از نظر قواي جسماني به طرزي كه زنان را 

بدون اتكا به مردان محكوم به شكست مي دانند، از ديگر 
مشكلات كارآفريني زنان است. از طرفي ما مشكلات 
قانوني هم داريم كه باعث شــده فعاليت هاي زنان يا 

قدرت رقابتي آنها در مقايسه با مردها كاهش پيدا كند.

آيا اين كار متناسب با رشته دانشگاهي شما 
بوده؟ اگر بوده تا چه اندازه رشته تحصيلي 
شما به موفقيت تان در شــغلي كه انتخاب 

كرده ايد، منجر شده است؟

هنگامی كه شروع به ادامه تحصيل كردم، در كنار 
آن زنبورداري را نيز ادامــه دادم. درواقع كار من 
محركي شــد براي ادامه تحصيل در رشته اي كه 
به گونه اي با آن هم مرتبط بود و بدين گونه توانستم 
از تمامي قابليت هاي خودم در رشته دانشگاهي و 
استعداد و مهارت هايم با توجه به علاقه ام استفاده 

كنم.
آنچه در كارآفريني مهم اســت، بيــش از هر چيز 
غيرت كارآفريني اســت. اگر در اين كار مثل همه 

كارهاي ديگر غيرت داشته باشيم، مطمئنا موفق 
خواهيم شــد. در كارآفريني مشــكلات بسياري 
وجود دارد كه تنها راه مقابله با آنها عشــق، علاقه 

و غيرت است. 

در پايان چه صحبتي دربــاره كارآفريني 
داريد؟

جذابيت هاي كارآفريني خيلي زياد اســت و تنها 
زماني مي توان از اين ها لــذت يا بهره برد كه اقدام 

به كارآفريني كنيم. كارآفريني با همه خصوصيات 
و ويژگي هــاي مثبتي كه دارد، موجب احســاس 
رضايت و خوشــايندي در انســان مي شود. نمونه 
اين ويژگي هــاي كارآفريني اســتقلال، نوآوري، 
اشــتغالزايي و... اســت، البته آنچه كــه به  نظرم 
از همــه مهم تر اســت، همــان حــس رضايت و 
آرامشــي اســت كه در انســان ايجاد مي شــود؛ 
 حســي كه بــه آدم مي گويــد من بــراي جامعه 

مفيد هستم. 

گفتگوي »كسب وكار« با خديجه اماني، كارآفرين رشته زنبورداري 

غيرت کارآفریني داشته باشيم
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اصناف

مي گويند هنوز هم فرش ايراني حرف 
اول را در بازارهاي دنيــا مي زند اما اين 
روزها حال و روز فرش دستباف ايراني 
چندان خوش نيســت. زياده خواهي 
واسطه ها و رنج معيشت قاليبافان با هر 
گره فرش گره خورده و بايد فكري به حال اين هنر صنعت كرد تا 

اصالتش را حفظ كند. 
هر بار سخن از صادرات غيرنفتي به ميان مي آيد، فرش دستباف 
ايراني جزو نخستين اقلام صادراتي است كه خيال مسئولان راحت 
است حداقل چندصد ميليون دلاري براي كشور ارزآوري دارد. 
اما نبايد فراموش كرد كه براي رونق ، حفظ بازارهاي دنيا و حفظ 
كيفيت بايد حمايت و برنامه ريزي كرد و ديگر بازاريابي سنتي چند 
تاجر كه شايد با ارتباط شخصي مشتري يابي مي كنند، پاسخگوي 

نياز كشور نيست. 
در اين بين با شــدت گرفتن تحريم ها نيز، حجم صادرات فرش 

ايراني به شدت كاهش يافت. 
توليد فرش دستباف ايراني اكنون با فراز و نشيب هايي روبه روست 
كه شايد حل اين مشكلات با اندكي برنامه ريزي قابل حل باشد. 
يكي از اين مشكلات، كيفيت رنگ هاي مورد استفاده در توليد 
فرش دســتباف ايراني و ديگري، گراني مواد اوليه است. دولت 
بايد شرايطي را فراهم كند كه پشم در فصل مناسب از دامداران 
خريداري شده و در سيستمي مناســب، رنگرزي و شستشوي 

استانداردي روي اين پشم ها صورت گيرد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف، اجرايي شدن برجام را 
در صورت عدم حمايت دولت از فعالان فرش دستباف بي نتيجه دانست 
و در عين حال تاكيد كرد طبيعي است با برطرف شدن مشكلات دولت و 
اجراي برجام، بودجه دولت افزايش و به دنبال آن بسياري از هزينه هاي 
ما نيز كاهش  يابد و همين موضوع موجب رونق در بازار و از جمله حوزه 
فرش دستباف مي شود. سيد مجتبي عراقچي به »كسب وكار« گفت: 
برداشته  شدن تحريم هاي بانكي، باز شدن ال سي ها و از طرفي 
كاهش هزينه حمل ونقل، از ديگر گزينه هايي است كه مي تواند 

كمك زيادي به ما كند. 

صادرات 90 درصدي فرش هاي دستباف
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف با بيان اينكه فروش 
داخلي فرش دستباف با ركود مواجه شده است، اظهار كرد: حدود 
۹۰ درصد فرش هاي دستباف صادر مي شــود ولي با توجه به راكد 

بودن صادرات در اين بخش، فروشــندگان فرش داخلي نمي توانند 
فرش كهنه را با نو معاوضه كنند و به دليل اينكه فرش كهنه را كسي 
خريداري نكرده و صادر نمي شود، بازار داخلي آن با ركود مواجه شده 
است. عراقچي، علت كاهش صادرات را تورم داخلي و بالا بودن قيمت 
تمام شده كالاها و از طرفي عدم توانايي رقابت با فرش هاي هندوستان 
و پاكستان دانست چون به گفته وي قيمت كارگر در آن كشورها نصف 
ايران است. وي با بيان اينكه ۸۰ درصد هزينه يك فرش مزد كارگر 
بوده و ۲۰ درصد آن براي هزينه هاي ديگر مصرف مي شود، اظهار 
كرد: افزايش حقوق كارگران روي قيمت فرش تاثيرگذار است، 
بنابراين صادر كنندگان نمي توانند در اين حوزه فعاليت كنند، چون 

به هيچ وجه صادرات فرش دستباف به صرفه نيست. 

اميدي به بازار فرش دستباف حتي بعد از تحريم ها 
نداريم

وي در عين حــال بيــان كــرد: حتي اگر بــازار آمريــكا به روي 

فرش هاي ما باز شــود ولي دولت از ما حمايــت نكند، نمي توانيم 
در اين حــوزه به خوبي فعاليت كنيم و صرفــه اي براي ما نخواهد 
داشــت چون در حــال حاضر بــازار آمريــكا را نيــز فرش هاي 
هندوســتان قبضه كرده كه نصــف فرش هاي ما قيمــت دارند، 
 بنابرايــن اميــدي بــه بــازار فــرش دســتباف حتي بعــد از 

تحريم ها نداريم. 
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش دستباف با بيان اينكه 
دولت تا 5 سال قبل مشوق هاي صادراتي پرداخت مي كرد، گفت: 
به نظر من بهتر اســت در مقابل صادراتي كه صادركننده انجام 
مي دهد، اجازه واردات برخي كالاهاي مجاز نيز به آنها داده شود كه 
اين موضوع به نوعي مشوق براي صادركنندگان محسوب مي شود. 
وي اظهار كرد: اجرايي شدن برجام و افزايش درآمدهاي دولت از 
طرفي منجر به كاهش ماليات هاي دريافتي دولت از صنوف نيز 
مي شــود چون موضوع ماليات از مهم ترين چالش هاي اصناف 

محسوب مي شود. 

عراقچــي ادامــه داد: توليد كننــدگان و صادر كننــدگان از 
پرداخت ماليات معاف هســتند ولي فروشــندگان كه فرش را 
از توليد كننــدگان خريــداري كــرده و بــه صادر كننــدگان 
مي دهنــد، از ماليــات معــاف نيســتند و اين ســوال مطرح 
مي شــود كه چه شــكوفايي اقتصادي در حوزه فرش دستباف 
 شــاهديم كه ماليات آنها نســبت به ســال گذشــته 5 تا ۱۰ 

برابر شده است؟

هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران صادر مي كنند
به گفتــه عراقچــي، فــرش ايرانــي اگــر 5۰ درصــد هم از 
نمونه هــاي مشــابه خارجــي آن گران تــر باشــد، به دليــل 
مشــهور بودن برنــد فــرش ايراني، مــردم تمايل بيشــتري 
 به خريــد دارنــد چون كيفيــت پشــم و طرح فــرش ايراني

 بهتر است.
 البتــه مــا در حــال حاضــر بــا مشــكل ديگــري مواجه 

 شــده ايم و آن صادرات پشــم بــه عنــوان مــواد اوليه فرش
 به خارج است. 

پشم هاي ايران از كردستان، فارس و خوزستان به هندوستان صادر 
مي شود. الان هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران و به نام فرش 

ايران صادر مي كنند. 
حتي پشم به افغانســتان هم قاچاق مي شود و كسي جلوي اين 

قاچاق را نمي گيرد. 
امسال در نمايشگاه دموتكس آلمان به عنوان مشتري به غرفه 
هندي رفتم. قيمت گبه آنها را پرســيدم كه غرفــه دار گفت: با 
پشم ايراني مي خواهي يا پشــم هندي؟ گفتم فرقش چيست؟ 
گفت: با پشم ايراني متري ۱۲۰ دلار است و با پشم هندي متري 
۸۰ دلار. درصورتي كه همان گبــه در غرفه ايراني با متري ۲۲۰ 
دلار كســي عرضه مي شد و كســي نمي خريد. گبه اي كه پشم 
 و بافت آن ايراني اســت، متري ۱۰۰ دلار كمتر از توليدات ما به 

فروش مي رسيد. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف در گفتگو با »كسب وكار«: 

صادرات فرش دستباف مقرون به صرفه نيست

قبول كنيم يا نكنيم اين باور قديمي بين 
مردم ما رواج دارد كه رانندگي تاكسي، 
شــغل تخصصي نيســت و تنها شرط 
تاكسيران شــدن اين است كه رانندگي 
بلد باشــي. اين باور قديمــي مي گويد 
هركس از شــغل ديگري رانده و مانده شود، مي تواند پشت فرمان 
تاكسي بنشيند اما اين وضعيت در كشــور ما هم مثل كشورهاي 
پيشرفته جهان در حال تغيير است. ســازمان مديريت و نظارت 
بر تاكسيراني شهر تهران براي هويت بخشي به حرفه تاكسيراني 
و ارتقای اين حرفه با مشــاركت دانشــگاه جامع علمي كاربردي، 
مركز آموزشــي مخصوصي براي تاكســيران ها راه اندازي كرده 
است كه نه تنها نخســتين دانشكده تاكســيراني در كشور است 
بلكه اين مركز در خاورميانه هم همتايي ندارد. مصاحبه با حسن 
اشتري رئيس اين دانشكده، فرصتي اســت كه هم عموم مردم و 
 هم رانندگان تاكســي با اهداف و فعاليت هاي اين مركز آموزشي 

بيشتر آشنا شوند. 

شايد بسياري از مردم تصور مي كنند راننده تاكسي شدن 
نياز به تخصص و تحصيلات خاصي نــدارد. آيا اين تصور 

درست است؟
اين درست است كه بســياري از مردم و حتي تعداد زيادي از خود 
تاكسيران ها تصور مي كنند رانندگي تاكســي، شغلي نيست كه 
تخصص چنداني بخواهد اما بســياري از تصورات ما و از جمله اين 
تصور كه رانندگي تاكسي يك حرفه غيرتخصصي است، بايد متحول 
شود. رانندگي تاكسي شغلي است كه تاثير غيرقابل انكاري در حمل 
و نقل عمومي خصوصا در كلان شهرها دارد به نحوي كه در تهران، ما 
۸۰ هزار تاكسي و ۱۰4 هزار تاكسيران داريم كه روزانه 4/5 ميليون 
نفر را در اين شهر جابه جا مي كنند. سهم تاكسيراني در حمل و نقل 
شهري ۲4 درصد است كه سهم قابل توجهي به شمار مي رود. اگر 
تاكسيران ها مباني و قواعد حرفه اي اين شغل را به صورت اصولي و 
آكادميك بياموزند بي ترديد اتفاقات مثبتي در بهبود حمل و نقل 
شهري، روان سازي ترافيك، ايمن سازي ترددهاي شهري، كاهش 
تصادفات و خسارت، بهينه سازي مصرف انرژي و كاهش هزينه هاي 
مرتبط با اين مقوله ها صورت خواهد گرفت. اين روندي اســت كه 
در كشــورهاي توسعه يافته اجرا شــده و رانندگي تاكسي در اين 
 كشــورها يك حرفه مرتبط با علم تعريف شده است. طبعا، ما هم
 در ايران براي ارتقاي عملكرد حمل و نقل شــهري خود بايد اين 
 روند را طي كنيم. به علاوه رانندگان تاكســي به نوعي ســفيران

 فرهنگي جامعه هستند. 

دانشــجويان رشــته كارداني حرفه اي تاكسيراني، چه 
درس هايي مي آموزند و مشخصا چه تفاوتي با راننده هاي 

تحصيل نكرده در اين رشته دارند؟
 درباره رشته كارداني حرفه اي تاكســيراني كه شايد براي مردم 
بيشتر جالب توجه باشد دانشجويان در 4 ترم )نيم سال( تحصيلي 
و با گذراندن 73 واحد درســي مهارت و دانــش مرتبط با حرفه 
تاكسيراني اعم از نقشــه خواني، شهرشناسي، مكانيك خودرو، 

آيين نامه ها و مقررات راهنمايي و رانندگي و تاكسيراني، زبان هاي 
خارجه )انگليسي و عربي(، اصول حمل و نقل شهري و ترافيك، 
سرويس نگهداري خودرو، اخلاق حرفه اي، مشتري مداري و ديگر 
علوم و مهارت هاي تخصصــي و عمومي را فرا مي گيرند و مدرك 
كارداني )فوق ديپلم( حرفه اي تاكسيراني دريافت مي كنند. تفاوت 
تاكسيران هاي تحصيل كرده در اين رشته با تاكسيران هاي سنتي 
رامي توان در 3 مورد خلاصه كرد: ۱. دانش مرتبط آنها به حرفه 
شان به مراتب از تاكسيران هاي ســنتي بيشتر است. ۲. با توجه 
به اينكه 7۰ درصد آموزش ها عملي اســت مهارت هاي مختلفي 
ياد مي گيرند كه عملكرد آنها را در مقايســه با همتايان ســنتي 
شان به شدت افزايش مي دهد. 3. در نگرش آنها نسبت به حرفه 
تاكسيراني تغييراتي ايجاد مي شــود كه موجب ارتقای جايگاه 

حرفه اي و اجتماعي اين شغل خواهد شد. 

تحصيل در اين رشته براي كساني كه مي خواهند راننده 
تاكسي شوند، امتيازي هم ايجاد مي كند؟ 

طبيعتا علاقه منداني كه در اين رشته تحصيل مي كنند با توجه به 
مهارت و دانشي كه كسب مي كنند نسبت به كساني كه اين دانش 

و مهارت را ندارند در تصدي حرفه تاكسيراني صلاحيت بيشتري 
دارند و سازمان تاكسيراني هم براي ايجاد انگيزه بيشتر و تشويق 

علاقه مندان مزيت هايي را درنظر گرفته است. 
اول اينكــه تاكســيران هاي تحصيــل كــرده در ايــن 
دانشــكده، بــراي تعييــن خطــوط و كاربــري تاكســي در 
اولويــت هســتند بــه ايــن معنــي كــه وقتــي متقاضيان 
 براي مســير خــاص يــا تاكســي خاصــي درخواســت ارائه 
مي دهنــد، اولويت واگذاري مســير يا تاكســي بــا متقاضيان 
فارغ التحصيل مركز است. دوم اينكه تاكسيران هاي فارغ التحصيل 
اين مركز در برخورداري از تسهيلات حرفه اي و رفاهي سازمان 
تاكســيراني اولويت دارند. ســوم اينكه در امر نوسازي و تبديل 
 به احســن تاكســي هاي فرســوده، اولويت با تاكســيران هاي 
آمــوزش ديده اســت. همچنيــن دربــاره جذب و اســتخدام 
در ســازمان تاكســيراني يــا شــركت هاي تحــت پوشــش 
و گرفتــن تســهيلات بــراي خريــد تاكســي هــم اولويــت 
 بــا علاقه مندانــي اســت كــه مســير رانندگــي تاكســي
ايــن  در  آمــوزش  بــا  و  علمــي  صــورت  بــه  را    

مركز طي كرده باشند. 

رانندگــي در تهران يك كار فوق العاده مهارتي اســت و 
رانندگان تاكسي بايد جزو ماهرترين رانندگان باشند. آيا 
دانشــجويان اين مركز براي افزايش مهارت رانندگي هم 

آموزش مي بينند؟ 
به نكته بسيار مهمي اشــاره كرديد. رانندگي در تهران يك كار 
مهارتي اســت كه نياز بــه توانمندي بدني، ذهنــي و رواني بالا 
دارد و اگر قرار باشــد ايــن كار به صورت حرفــه اي و تخصصي 
انجام شــود ضرورت كســب مهارت هاي لازم به مراتب بيشتر 
مي شــود. براي پاســخگويي به اين ضرورت در اين مركز علاوه 
بر آموزش هاي متناســب روانشناســانه، براي بالا بردن ضريب 
مهارتي تاكسيرانان از شبيه ســاز)SIMULATOR( تاكسي 
بهره مي بريم. اين شبيه سازتاكسي براي نخستين بار در كشور به 
 سفارش سازمان تاكســيراني طراحي و توليد شده و دانشجويان
 در مســير بازســازي شــده )به صــورت مجــازي( از ميدان 
فردوســي تا برج ميلاد با گره هاي ترافيكي، علائــم و تابلوهاي 
راهنمايي و رانندگــي و ازدحام و ديگــر چالش هاي پيش روي 
يك راننــده روبــه رو مي شــوند و مهارتشــان را در مواجهه با 
اين چالش ها بــا تمرينات مســتمر افزايــش مي دهند. تلاش 

ما اين اســت كــه فارغ التحصيــلان ايــن مركز بــه درجه اي 
 از مهارت رانندگي برســند كــه اطمينان و آرامش مســافران

 را هنگام رانندگي كاملا تامين كنند. 

خود شما در چه مسيرهايي ســوار تاكسي مي شويد؟ آيا 
خاطره جالبي داريد؟

من به عنوان يك شهروند معمولا مسافر مســير انقلاب – كارگر 
شــمالي و همچنين مســير ميدان صادقيه - باغ فيض هســتم. 
شــيرين ترين خاطره من شايد اين باشــد كه مي بينم دانشجوي 
۱۸ ساله در كنار دانشجوي 6۰ ســاله در اين مركز اصول و مباني 

تخصصي حرفه تاكسيراني را مي آموزند. 
همچنين لحظاتي كه مســئولان آمــوزش و پــرورش و پليس 
راهور در جشــن تولد يك ســالگي اين دانشــكده اعلام كردند 
بــا آمــوزش ۱۰ هزارنفــر از رانندگان ســرويس مــدارس در 
اين مركــز، درصــد آســيب دانش آمــوزان در ســوانح مرتبط 
با ســرويس هاي مدارس به صفر رســيده اســت نيز از احساس 
 شــيرين خدمتگــزاري بــه مــردم و سپاســگزاري از خداوند 

براي اين توفيق، سرشار شدم. 

 »كسب وكار«در گفتگو با رئيس نخستين دانشكده تاكسيراني در تهران و خاورميانه بررسي مي كند

تفاوت تاکسيران تحصيلکرده و سنتي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برخلاف كشورهاي پيشرفته، عوامل متعددي وجود دارد كه مانع 
شكوفايي كارآفريني در كشــورهاي كمتر توسعه يافته شده است. 
سرمنشا اصلي عدم توسعه كارآفريني در اينگونه كشورها عبارتند از: 

1- مقررات دست  و پاگير اداري
وجود بوروكراســي اداري و مقررات بعضا زائد و وجود فشــارهاي 
درونــي و خارجي تحميلي بــر برنامه ريزان اقتصــادي موجب به 
وجود آمدن محدوديت هاي فراواني در جهت نيل به ســاده ترين 
اهداف اقتصادي مي شــود. چنين محيطي باعث ســرخوردگي و 
حتي فرار كارآفرينان مي شود كه جايي براي بيان و ابراز ايده هاي 
خود نمي يابنــد و خود را در كمند بوروكراســي و روابط ناســالم 
سازمان هاي تصميم گيرنده مي بينند. به همين دليل افراد جامعه 
 بي تحرك و ســاكن مي شــوند كه شــرايط و محدوديت ها چنين

 خواسته اند. 

2-  توقف به دليل حفظ استانداردها
بســيار اتفاق مي افتد كه بی توجهی به يك نــوآوري تنها به دليل 
مغايرت با استانداردهاي تعريف شده يك سازمان منجر به شكست 
يك ايده و سكون آن مي شــود و چه بســيار ايده هاي خلاقانه كه 
اكنون در آرشيوها و بايگاني هاي سازمان هاي دولتي و غير دولتي 

مسكوت مانده اند. 

3-  خانواده و نگرش جامعه به كار
خانواده، فرد فعال به جامعه تحويل مي دهــد و با توجه به فرهنگ 

حاكم بر جامعه و ارزشــي كه براي فعاليت و توليد قائل است، 
افراد را پرورش مي دهــد. خانواده يا جامعــه اي كه بنيان 

آن اســتفاده از تلاش ديگــران و تنبلي و 
كاهلي باشــد، باعث مي شــود كه افراد 
حتي كارآفرينان از همان ابتدا مســير 
را به عكــس پيموده و خواهان كســب 

درآمدهاي هنگفت از طريق عرف جامعه 
باشــند. به طور مثال فرهنگ 
حاكم بر كشور ژاپن درباره كار 

و فعاليت اين است: اول كار، دوم 
كار، سوم زندگي، چهارم قناعت، 

در حالي كه در بســياري از 
جهان ســوم  كشــورهاي 

فرهنگ كار و كوشــش در اولويت 
نيست يا از اهميت كمي برخوردار 

است. 

4-  بی توجهی به كارآفريني و توليد
در بسياري از كشورهاي جهان سوم، حمايت هاي لازم از 
جهات مختلف از كارآفرينان نمي شود و به عكس مشاغل 

دلالي و واسطه گر ي و رانت خواري از رونق بيشتري برخوردار 
اســت و براي افرادي كه در اين بخش هايي كه براي توســعه اقتصادي 
نافع نيستند بلكه عمدتا مضر هم هستند، سودآوري بسيار بالايي دارد، 
بنابراين انگيزه هاي حركت و تلاش كارآفرينــان را كه قصد خدمت به 

توسعه اقتصادي كشور دارند، كم رنگ يا كند مي كند. تمامي كشورهاي 
در حال توسعه به علت پايين بودن توليد و فعاليت ناكافي درگير مسائل 
عمده اي چون بيكاري، تورم با نرخ هاي دورقمي، بيســوادي، بهره وري  
پايين، كيفيت نامطلوب توليدات، پايين بودن رشد اقتصادي، فساد اداري، 
تك محصولي  بودن اقتصاد، وابستگي  اقتصادي، كسري تراز پرداخت ها و 
تراز بازرگاني، بالابودن نرخ تورم، پايين بودن ارزش پول، فزوني واردات 
نســبت به صادرات، كم كاري، بازدهي كم و... هستند كه يكي از دلايل 
 عمده بروز مشكلات ذكر شده، توجه نداشتن به كارآفريني و كارآفرينان

 شايسته است. 

5- نبود روحيه كار گروهي
در بسياري از كشورهاي كمتر توســعه يافته، مشاهده مي شود كه 
كار گروهي معناي خود را از دست داده و اعتقادي به آن در صحنه 
واقعيت وجود ندارد. اين مشكل در كشور ما در سطح بسيار بالايي 
قرار دارد. در ايران متاســفانه نه تنها در بخش هاي اقتصادي كه در 
ساير حوزه هاي سياسي، اجتماعي، فرهنگي و ... انجام كار گروهي 

فوق العاده مشكل است. 

تســهيلات و مدل راهبري توســعه كارآفريني در 
كشورهاي پيشرفته

عمده ترين اقداماتي كه در كشورهاي پيشرو 
در حوزه كارآفريني )به ويژه ژاپن، آمريكا و 
كره جنوبي( مشاهده شــده، در حوزه هاي 

زير بوده است: 

خدمات مشاوره اي: 
در كشورهاي مورد مطالعه مراكز كارآفريني خدمات مشاوره اي در 
زمينه هايي مانند مديريت، امور مالي، فعاليت هاي تجاري، بازاريابي 
و گاه تهيه طرح هاي توجيهي ارائه مي كنند و هزينه ارائه خدمات از 

سوي دولت پرداخت مي شود. 
تكنولوژي:

در كشــورهاي مورد مطالعه مراكز مســئول كارآفريني بر كاربرد 
تكنولوژي و كاربري آن تاكيد دارند و به شيوه هاي گوناگون مانند 

دادن وام براي ماشين آلات نو مي كوشند اين هدف تحقق  پذيرد. 
حمايت هاي اطلاعاتي:

علاوه بر خدمــات مشــاوره اي حمايت هاي اطلاع رســاني براي 
فعاليت هاي خرد نيز متداول است. اين اطلاع رساني شامل مواردي 

همچون وضعيت تجاري، مديريتي وفني مي شود. 
پيوندهاي درون بخشي:

ايجاد و تقويت پيوند در ميان توليدكنندگان يك جامعه را مي توان 
از اساسي ترين پايه هاي توسعه به شــمار آورد، از اينرو در سياست 
كارآفريني اين اصل مدنظر قرار مي گيــرد و در برخي موارد ايجاد 
پيوند بين بنگاه هاي خرد و بزرگ در شمار وظايف مراكز كارآفريني 

قرار گرفته است. 
ظرفيت سازي علمي:

در راستاي تقويت تكنولوژيك و حمايت هاي اطلاع رساني، تلاش شده 
است تا ميان بنگاه هاي خرد از يك سو و مراكز علمي و فني از سوي 
ديگر پيوند برقرار شود. اين ارتباط از طريق مراكز توسعه كارآفريني و 
درحوزه هايي مانند تحقيق، آموزش و توسعه صنعتي برقرار مي شود. 

وام و اعتبارات :
يكي از بارزترين اقدامات كمك به بنگاه هاي خرد براي دستيابي به سرمايه مالي 
است. اين اقدام متكي بر اين بينش است كه بنگاه هاي خرد 
به طور نسبي از سوي كساني هدايت و مديريت 
مي شــود كه توان مالي محدودي دارند و به 
همين لحاظ ميل بــه كاربرد تكنولوژي هاي 
كاربر دارند. به همين دليل سهولت در دادن وام 
از ويژگي هاي ظرفيت سازي سرمايه مالي 

تلقي مي شود. 
آموزش:

آموزش كارآفريني سياستي 
است كه به طور مستقيم بر 
 كميت و كيفيت عرضــه كارآفرين در 
يك جامعه اثر مي گــذارد، به 
همين دليل است كه در بسياري 
از كشورها به ويژه در كشورهاي 
پيشــرفته تا حــد امــكان موانع و 
مشكلات برطرف شده اند و دولت ها به 
شكوفا كردن توان بالقوه مردم پرداخته اند. 
در چارچوب اين مجموعه اقدامات است كه 
در بسياري از كشورها هدف هاي گوناگون 
اقتصادي اجتماعي دولت مانند افزايش 
 صادرات و توسعه مناطق محروم تحقق 

مي پذيرد.

موانع كارآفريني در ايران

ابزارهاي ارتباطي
بايدها

1. شــما بايد بتوانيد با مشتريان و همچنين تمام 
اشخاص و سازمان هايي كه به نوعي به شما مربوط 

مي شوند، ارتباط مستمر برقرار كنيد.  
2. نامه هاي شما حتما بايد داراي سربرگ باشد و در 
آن اطلاعاتي از قبيل نام شركت، نوع فعاليت، آدرس 

و شماره تماس، شماره نامه و... درج شده باشد.  
3. فهرستي از افراد و سازمان هايي كه مي خواهيد 
ارتباط بيشتر و دوستانه تري با ايشان داشته باشيد 
تهيه كنيد، اطلاعات تماس آنها را استخراج كنيد و 
به صورت دوره اي و بهانه هاي مختلف با آنها تماس 

بگيريد.  
4. همواره سعي در بزرگ تر كردن دامنه ارتباط خود 
كنيد. از هيچ فرصتي براي آشنايي با افراد جديد 
دريغ نكنيد، آشــنايان امروز مي توانند مشتريان 

فرداي شما باشند.  
5. جلسات غيررسمي دوره اي كه در آن كاركنان 
بتوانند آزادانه با شما در مورد هر موضوعي كه فكر 
مي كنند لازم است، صحبت كنند؛ بهترين راه براي 
ايجاد ارتباطاتي دوســتانه و صميمانه در داخل 

سازمان تان است.  
6. سعي كنيد اهداف، برنامه ها و ارزش هاي سازمان 
خود را به كمك همكاران تان تدوين كنيد و آن را در 

اختيار كليه كاركنان قرار دهيد.  
7. انجام فعاليت  هاي مشــترك خارج از كســب و 
 كار ماننــد  مهماني هاي ســالانه، مســافرت هاي

 دسته جمعي، تفريحات مشترك و... مي توانند جوي 
دوستانه و پر انرژي را بر سازمان تان حاكم كنند.  

8. حتما و به سرعت يك سايت اينترنتي راه اندازي 
كنيد. حتي اگر از طريق اين ســايت محصول يا 
خدمت خود را به فروش نرسانيد، مي توانيد از طريق 

آن خود را به ديگران معرفي كنيد.  
9. صندوق پست الكترونيك خود را هر روز مشاهده 
كرده و پســت هاي الكترونيك دريافت شــده را 

بلافاصله جواب دهيد.  
10. وب ســايت و پســت الكترونيــك يكــي از 
ســريع ترين و كم هزينه ترين راه هــاي ارتباط با 
شماست. پس حتما در سر برگ نامه هاي تان و در 

كارت ويزيت تان آدرس آنها را قيد كنيد. 
ادامه دارد...

اورژانس کسب و کار آموزش

1( تشكيل كارگاه انتخاب نام 
انتخاب يك كارگــروه از افراد خبره و باســابقه در 
حوزه هاي تبليغات، مطبوعات، ادبيات فارســي، 

گرافيك، زبان شناسي و جامعه شناسي.
2( ارائه خلاصه موضوع به كارگروه

موضوع برند، تعريف چشــم انداز، ماموريت، ارزش 
برند، جايگاه برند، وعده برند، ارزش پيشنهادي برند، 

عصاره برند.
3( روش انجام كار

روش هاي انتخاب نام شــامل: نام هاي توضيحي 
)فعاليت شركت را نشان مي دهند.( ،نام هاي انتزاعي 
)معاني تداعي كننــده دارند( ،نام هــاي تعبيري 

)استفاده از حروف اول( 
4( انتخاب حوزه هاي موضوعي براي پيدا كردن كليد 
واژه )كلمه هايي كه سود و منفعت را منتقل كنند، 
معاني ساده داشته باشند، به زندگي غنا ببخشند و...( 
5( انتخاب كليد واژه ها براساس حوزه هاي انتخابي 

در گام قبل
6( پيدا كردن واژه هاي جديد از واژه هاي كليدي )به 

روش توفان ذهني( 
7( تهيه بانك نام

 8( انتخــاب شــاخص هاي ارزشــي )مثــال: 
خوش آهنگ، منحصر به فرد، ريشه فارسي و...( 

9( تعريف دقيق ارزش هاي انتخاب شده

10( وزن دهي به ارزش ها
11( شــاخص هاي قانوني )مــوارد قانوني حذف 

واژه هاي پيشنهادي( 
 مشكلات سياســي، اجتماعي، اخلاقي، شباهت 
به ديگر برندها، معني نادرست در زبان هاي ديگر، 

محدوديت هاي شركت.
12( امتيازدهي به واژه ها 

13( تهيه فهرست كوتاه )10 واژه( 
14( راي گيري فهرســت كوتاه توســط كارگروه 

كوچك تر و متخصص تر
15( نامگذاري نهايي

@honaremodiriat

 )Naming( مراحل نامگذاري برند

نگاهي به بهترين زمان شروع بازاريابي شبكه هاي اجتماعي
عليرضا جعفري، مديرعامل هلدينگ ياسان

83 درصد بازارياباني كه از شبكه هاي اجتماعي براي پيشبرد اهداف شركت 
خود استفاده مي كنند، از آگاهي لازم درباره زمان و موقعيت مناسب براي 
شــروع به كار اين قبيل فعاليت ها برخوردار نيســتند. عوامل بسياري در 
اين تصميم بزرگ، دخيل هســتند؛ از چگونگي پشــتيباني تيم اجرايي از 
فعاليت هاي شــبكه هاي اجتماعي گرفته تا روش هــاي كار در اين محيط، 
همگي بر موفقيت بازاريابي شبكه هاي اجتماعي در آينده تاثيرگذار است. 
 در اين نوشــتار با بيان دلايلي ظريف، به تصميم گيري شــما درباره اجرا يا 
عدم اجراي فعاليت هاي بازاريابي در شبكه هاي اجتماعي كمك خواهيم كرد. 

تعريف اهداف كسب وكار و شاخص هاي كليدي عملكرد
بهترين نقطه آغاز براي اين تصميم گيري، انديشــيدن درباره اين موضوع 
است كه شركت شما در استفاده از شبكه هاي اجتماعي چه اهدافي را دنبال 
مي كند. با وجود تفاوت بسيار در كسب وكارها، مي توان اهداف مشتركي را 
در اين باره مطرح كرد. در ابتدايي ترين سطح ممكن، بيشتر شركت ها به اين 
دو هدف كلي در استفاده از شبكه هاي اجتماعي مي انديشند؛ آگاهي و تغيير. 
85 درصد بازاريابان، به دليل آگاهي بخشي و اطلاع رساني قوي شبكه هاي 
اجتماعي، به استفاده از آنها تمايل دارند. تغيير و تحولات نيز از اهداف مهم 
شركت ها به حساب مي آيند اما به دليل اينكه شركت ها بايد به طور مشخص 
به دستيابي به رفتار خاصي اشاره و تاكيد داشته باشند و شاهد روند تغييراتي 
مشــخص از يك رفتار نامطلوب به مطلوب باشند؛ اســتفاده از شبكه هاي 
اجتماعي جهت اهداف بازاريابي كمي پيچيده تر است. براي مثال اهدافي كه 
يك شركت فروش آنلاين در استفاده از شبكه هاي اجتماعي مي تواند دنبال 
كند، به اين شرح است: افزايش فروش، كاهش هزينه هاي بازاريابي، بالا بردن 
رتبه شركت در جستجوهاي اينترنتي، جذب طرفداران و مخاطبان بيشتر، 
فراهم كردن بازارهاي جديد، افزايش تعداد بازديد از سايت شركت و... هر يك 
از اين اهداف، بايد از وزن و ارزش مشخصي برخوردار باشند، رتبه بندي شده 
و با جزئيات بيشتري مطرح شوند. ديگر آنكه، درباره رسيدن به هر يك از اين 
اهداف، با توجه به شرايط شركت و واقعيت محيط اطراف، بايد واقع بين بود. 

تعريف مخاطبان هدف و شاخص هاي ارزش اجتماعي
قبل از پرداختن به برنامه ها در شــبكه هاي اجتماعي، بايد مخاطبان هدف 
خود و مطالب و موضوعاتي كه براي آنها ارزشــمند است را مشخص كنيد. 
مي دانيم كه هر مخاطب سليقه متفاوتي دارد و فراهم آوردن خواسته هاي 
هر يك از آنها براي كسب وكار شما مشكل خواهد بود. ممكن است مخاطب 
شما، دانش آموز نوجواني باشد كه تنها در پي سرگرمي است يا بازرگاني كه 
به دنبال يافتن محصول يا بازاري جديد براي كسب وكار خود يا مادري كه 
در جســتجوي يافتن كالايي ارزان قيمت براي فرزند خود باشد. شما بايد 
مخاطب خود را به  صورت كاملا مشخص، از قبل تعيين كنيد. از كلي گويي 
در اين زمينه بپرهيزيد و اين را بدانيد كه بدون مشــخص كردن مخاطبان 
هدف، برنامه شما در شــبكه هاي اجتماعي، توفيقي به دست نخواهد آورد. 
شناخت مخاطب، بررسي رفتار فعلي آنها و فراهم آوردن ارزش هاي مرتبط 
با مخاطبان، از ضروريات و قدم هاي اوليه شما در شــناخت از بازار و ايجاد 

رابطه اي سالم و طولاني مدت با مشتريان و مخاطبان است. 

جلب حمايت سازماني
در صورتي  كه برنامه شما از حمايت و پشتيباني تيم اصلي شركت برخوردار 
باشد، موفقيت برنامه شما در طولاني مدت تضمين خواهد شد. در اين محيط 
پرتلاطم كسب وكارها، ممكن اســت كه مدير شما، ارزش و برتري استفاده 
از شبكه هاي اجتماعي را نسبت به ساير كانال هاي ارتباطي درك نكند. اين 
شما هستيد كه به عنوان يك بازارياب وظيفه  داريد با ذكر دلايل منطقي و 
اهداف روشن، مدير خود را به استفاده از شبكه هاي اجتماعي ترغيب كرده 
 و حمايت آنها را بــراي خود و برنامه اجرايي تان جلــب كنيد. اجراي موفق
 يك برنامه بازاريابي در شــبكه هاي اجتماعي به ســرمايه اوليه، نظارت و 
حمايت تيم اصلي و رهبري شركت نيازمند است. بدون وجود اينها، موفقيتي 

در كار نخواهد بود.

تدوين استراتژي محتوا
اگر كسب وكار خود را به ماشين و محيط و مخاطبان خود را به جاده تشبيه 
كنيد، اســتراتژي محتوا، در حقيقت، نقطه اتصال چرخ هاي اتومبيل شما 
با جاده اســت. بدون وجود اين چرخ ها، اتومبيل شــما در جاده به حركت 
درنخواهد آمد. بدون وجود محتواي مناســب نيز، مخاطب با شــما ارتباط 
برقرار نخواهد كرد. يك برنامه دقيق و مدون دربــاره محتواهاي توليدي، 
ارزش هايي كه شما مي خواهيد با مخاطبان خود در ميان بگذاريد را مشخص 
خواهد كرد. توجه بــه مخاطبان هدف، عادات رفتاري آنها در شــبكه هاي 
اجتماعي و نيازهاي اطلاعاتي آنها، شمارا در تدوين يك استراتژي صحيح 
درباره محتوايي كه قرار اســت با مخاطبان خود به اشتراك بگذاريد، ياري 

خواهند رساند. 

و در آخر؟
با برخورداري از حمايت تيم اصلي شركت خود، مشخص كردن اهداف تان 
از پيگيري شبكه هاي اجتماعي و تدوين استراتژي براي محتواي توليدي، 
شما براي ورود به دنياي شگفت انگيز شبكه هاي اجتماعي، آمادگي لازم را 
خواهيد داشت. اين زمان بهترين موقعيت براي شما خواهد بود تا شروعي 
موفق در بازاريابي شبكه هاي اجتماعي داشته باشيد. به دليل ماهيت متغير 
شبكه هاي اجتماعي، همواره انگشت خود را روي نبض رفتار مخاطبان خود 
قرار دهيد تا با كوچك ترين تغييراتي، محتواي توليدي خود را متناســب با 

خواسته آنها به روز كنيد. 

يادداشت


